
www.calm.md
www.facebook.com/calm.md
e-mail: info@calm.md

BULETINUL INFORMATIV AL CONGRESULUI AUTORITĂŢILOR LOCALE DIN MOLDOVA nr. 4 (31), 2016

CALMCALM

AP(e)L la CALM/editorialul ediţiei

Continuare în pag. 2

„
„

CITATUL LUNII

EUGEN SĂLCUŢAN, 
PRIMAR DE MERENI
”E păcat că suntem cumpăraţi 
ca porumbeii la piaţă, apăsaţi 
şi sucit gâtul la toţi. Haideţi să 
ne consolidăm poziţia şi uniţi 
să luptăm pentru libertatea 
administraţiei publice locale 
în spiritul Cărţii Europene a 
Autonomiei Locale. Dacă vom 
fi  dezbinaţi politic, viitorul va 
fi  la fel de sumbru, vom umbla 
tot prin gropi, vom căra apa cu 
căldarea de la fântână – o ruşi-
ne pentru noi, în centrul şi în 
inima Europei, în veacul 21!”

PAGINA ???

Laitmotivul acestui edi-
torial a fost inspirat din 
ideile desprinse din dis-
cursurile primarilor care 
au lăsat în dulap crava-
tele în culori politice și 
și-au expus punctul de 
vedere asupra evoluţiei 
implementării reformei de 
descentralizare, în cadrul 
Ședinţei Extraordinare 
a Consiliului de Adminis-
trare CALM. Au fost dis-
cursuri emotive, dar mai 
ales corecte și oneste, în 
situaţia în care blocarea 
mai multor iniţiative le-
gislative, care le-ar dez-
lega primarilor mâinile în 
procesul de administrare 
și dezvoltare a localităţi-
lor, necesită o atitudine 
tranșantă, unitară și con-
solidată din partea tutu-
ror reprezentanţilor APL.  
Plus, nu în ultimul rând, 
titlul acestui articol a fost 
sugerat de o anumită ati-
tudine greu de înţeles din 
partea unor colegi care, în 
loc să se implice activ și 
să pună umărul la cauza 
noastră comună și în in-
teresul general al tuturor 
comunităţilor locale, stau 
și privesc dintr-o parte 
(din ”tufari”) ce o să iasă 
sau ce o să avem din ace-
asta. Sau la care, din se-
nin, au apărut motive, ur-
genţe, probleme etc. care 
nu le-au permis să par-
ticipe la această ședinţă 
(adunări inopinate, distri-
buirea zahărului etc.).

PRIMARII ȘI… TUFARII! 
FABULĂ 

MODERNĂ 

DESPRE 

PUTEREA 

UNITĂŢII

TACTICA STRUŢULUI 
SAU CURAJUL DE A FI UNIŢI!? 

Constatăm cu mare regret că, în ultima vreme, 
se vorbește mult şi logoreic despre faptul că guver-
narea înţelege și reacţionează la nevoile APL și că 
interesele generale și strategice/naţionale de dez-
voltare a unei administraţii publice locale moderne 
nu le sunt străine. Am avut cu toţii această senzaţie 
și am califi cat drept o decizie revoluţionară a aleși-
lor poporului adoptarea Legii nr.2474, prin care APL 
a obţinut dreptul de a schimba destinaţia terenuri-
lor și a se adresa direct Curţii Constituţionale, am 
salutat oportunitatea de participare a reprezentan-
tului CALM la ședinţa Guvernului, dar și discuţiile 
destul de productive privind transferarea anumitor 
taxe și impozite în vistieria localităţilor, pe care, la 
o anumită etapă le-am califi cat ca ”marele dezgheţ”. 
Dar promisiunile, se pare, rămân la nivel 
de declaraţii, și chiar dacă carul descentra-
lizării se mişcă din loc, lucrurile și deciziile 
bune se împotmolesc la mal. Toţi liderii politici 
declară la unison despre rolul aproape crucial al au-
torităţilor locale, dar fac exact mișcarea inversă. Un 
pas înainte vedem că pentru ei înseamnă, de fapt, 
doi înapoi. Se vehiculează unele scheme și nume, 

care din raţionamente înguste de grup, partid, per-
sonale etc., sunt gata să se dezică de principiile și 
valorile promovate anterior sau chiar să renunţe la 
propriile promisiuni și declaraţii (inclusiv publice) în 
susţinerea descentralizării și autonomiei locale. 

„Capul plecat sabia 
nu-l taie, dar nici 
soarele nu-l vede!”

Așa s-a întâmplat cu Legea 2474, care risca să se 
prăfuiască prin vreun sertar, deoarece la etapa fi nală, 
cea de promulgare, a fost blocată. A fost nevoie de 
o presiune și un efort maxim din partea noastră să 
convingem că stoparea iniţiativei va afecta grav par-
cursul descentralizării, dar și credibilitatea guvernă-
rii în faţa tuturor. Până la urmă, prin această decizie, 
parlamentarii au arătat că mentalitatea se schimbă 
şi că APL este un actor  important care merită o ate-
nţie mult mai mare decât i s-a acordat până acum, 
că problema legată de schimbarea destinaţiei terenu-
rilor agricole, considerată de competenţa exclusivă a 
guvernului, ţine de fapt de cea a autorităţilor loca-
le, care sunt mai apropiate de cetăţeni, care cunosc 
situaţia reală a terenurilor, care ştiu mai bine dacă 
destinaţia lor poate fi  sau nu poate fi  schimbată. Ace-

astă decizie este importantă şi din punct de vedere 
economic fi indcă creează o premiză şi un instrument 
pentru APL de a atrage investiţii, deoarece până în 
prezent procedura aceasta era foarte anevoioasă şi 
politizată pe nişte criterii subiective. În ceea ce pri-
veşte accesul la Curtea Constituţională, legea este 
la fel de importantă şi semnalează o schimbare de 
mentalitate. Este important că, pe de o parte, se re-
cunoaşte dreptul APL de a contesta la Curtea Con-
stituţională orice decizie a Parlamentului sau Guver-
nului care afectează principiile autonomiei locale, iar 
pe de altă parte se realizează  un angajament al RM 
asumat în faţa  Consiliului Europei de mai mulţi ani.

Dar avea oare legea sorţi de izbândă, în situaţia 
în care planau suspiciuni privind blocarea/stoparea 
aceastei legi la nivel de Președinţie, pentru ca ea 
să nu fi e promulgată? S-a făcut un apel către toţi 
actorii politici de care depindea acest proces - Par-
lament, Preşedinţie, deputaţi, ca legea să intre în vi-
goare! Într-un sfârșit, cu ajutorul primarilor curajoși, 
care și-au expus tranșant punctul de vedere, printr-o 
campanie crâncenă de lobby desfășurată de CALM, 
putem spune că am determinat autorităţile centrale 
să facă ceea ce s-au angajat în faţa cetăţenilor aces-
tei ţări și a partenerilor de dezvoltare - să asigure 
principiul autonomiei locale, iar declaraţiile să nu 
rămână doar vorbe goale.
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PRIMARII ȘI… TUFARII! 
Un alt capitol – aceeași îndârjire de  

a-i ţine pe primari în cușcă!!!! Maniera în 
care președintele Parlamentului a anunţat despre 
decizia de a stopa introducerea impozitului pe au-
tovehicule în locul taxei actuale pe drumuri, uni-
lateral, fără a purta discuţii cu CALM/APL, este 
inacceptabilă și chiar poate fi  considerată drept 
una sinucigașă pentru clasa guvernamentală ac-
tuală! Deoarece, sursa dată de venit pentru buge-
tele locale este, de fapt, unica șansă reală de a 
salva reforma descentralizării fi nanciare și de a 
evita colapsul sutelor de bugete locale care riscă 
să intre în incapacitate de plată începând  cu anul 
2017. În acest an expiră fondul de compensare, 
iar Guvernul și Parlamentul pe parcursul ultimi-
lor doi ani așa și NU au întreprins nicio măsură 
concretă în privinţa consolidării bazei fi scale a 
bugetelor locale. 

Stimaţi primari, aţi simţit-o și o simţiţi în 
fi ecare zi - mulţi ani APL de nivel 1 au fost ne-
dreptăţite, tratate incorect anume la capitolul 
venituri necesare pentru realizarea multiplelor 
competenţe, iar pentru întreţinerea drumurilor 
în special. Aceasta, în pofi da faptului că lungimea 
drumurilor din localităţile noastre este de zece ori 
mai mare în comparaţie cu lungimea drumurilor 
naţionale sau regionale. În prezent, banii colectaţi  
pentru drumuri se acumulează la nivel central și 
apoi se distribuie incorect şi după criterii necla-
re, iar Fondul Rutier, se ştie, că este una dintre 
cele mai netransparente instituţii din ţară, folo-
sită doar în scopuri politice și de a face presiuni 
asupra primarilor. Apropo, pentru cei de la centru, 
dar și pentru statistica Republicii Moldova, dru-
murile din intravilanul localităţilor noastre pur 
si simplu NU EXISTĂ! Sunt doar drumuri naţi-
onale și locale (regionale, raionale). Va imaginaţi? 
Statistica nu operează cu noţiuni și date privind 
drumurile din intravilanul localităţilor care sunt 
de zece ori mai multe!!!!. De fapt, pentru ei NU 
EXISTĂ satele și orașele noastre! De aici, toate 
problemele. Se manipulează în raport cu donato-
rii și nu se dorește să se descentralizeze resursele 
destinate drumurilor. De aceea, fără implementa-
rea impozitului pe autovehicule, așa cum există în 
alte ţări de ani de zile (de exemplu, România), pri-
marii vor rămâne la cheremul intereselor politice 
și de grup.  Iar majoritatea 
primăriilor vor rămâne 
fără resurse permanente 
ca să intervină pentru a 
debloca şi a repara dru-
murile, care, știţi, sunt 
într-o stare deplorabilă!

DEZBINAREA PE CUȘTI
POLITICE, MOARTEA LENTĂ 
PENTRU APL 
ȘI COMUNITĂŢILE LOCALE

Am să revin la discursul colegului nostru, Ale-
xei Busuioc, care a abordat un aspect foarte im-
portant al coeziunii dintre noi și un deznodământ 
grav dacă nu vom fi  uniţi în demersurile noastre. 
Citez: ”Din 898 de primari, eu sunt sigur că vreo 
700 avem dosare. Fraţilor, ori ei încetează, ori să 
vedem modalitatea de a acţiona. Azi, într-ade-
văr, formula trebuie să fi e cea a lui Ale-
xandre Dumas: ”Toţi pentru unul și unul 
pentru toţi!”. Azi îl mănâncă pe acesta de 
la Taraclia, fi ţi pe pace, fraţilor, nu staţi 
în tufari, mâine și pe mine, și pe voi o să 
ne mănânce. Ori sărim noi toţi și ne apă-
răm breasla noastră, ori ascultăm ce-o să 
ne spună liderii noștri politici la telefon. 
Eu, în calitate de președinte de asociaţie, am simţit 
lucrul acesta. Atunci când organizez ședinţele, 
anumite culori politice sună și le spun primarilor 
să nu vină. Fraţilor, nu ascultaţi întruna doleanţele 
celora care vor cu orice preţ să se menţină la putere 
și să-și păstreze scaunul care la mulţi se clatină. Pe 
noi ne-a ales poporul, nu liderii de partide!” 

A intervenit un moment în care trebuie să 
demonstrăm că suntem o echipă, indiferent de 
simpatiile noastre politice. Așa cum am făcut-o în 
februarie 2013, atunci când voinţa noastră, spiri-
tul de consolidare și unitatea ne-au ajutat să obţi-
nem atenţia și respectul corespunzător statutului 
de ALES DIRECT al satelor și orașelor. Trebuie să 
demonstrăm consecvenţă, să insistăm pe mecanis-
me funcţionale care să permită activitatea admi-
nistraţiilor publice locale fără persecuţii, așa cum 
s-a întâmplat în cazul primarului de Taraclia și 
altor colegi, fără utilizarea pârghiilor de control și 
a urmăririlor penale ca metode de presiune asupra 
APL, în dependenţă de culoare politică. Filosofi a 
CALM se sprijină pe principiul non-poli-
tic, de aceea toţi primarii sunt egali. Dacă 
ne separăm pe principii dictate de parti-
de, aceasta nu ar însemna nimic altceva 
decât MOARTEA FIECĂRUIA ÎN PARTE. 

Pe interior se întâmplă un fenomen greu de înţeles 
și acceptat: pe de o parte – unii primari, membri 
CALM, indiferent de coloratura politică, se implică 
activ în promovarea intereselor tuturor APL, își ex-
primă tranșant poziţia, bazând-o pe benefi ciile pe 
care le-ar aduce o iniţiativă sau alta tuturor APL în 
procesul de administrare a treburilor localităţilor. 
Alţii, din păcate, au adoptat o tactică a struţului, 
de așteptare sau chiar de pasivitate, uitând cu de-
săvârșire că cele mai mari realizări le-am înregis-
trat atunci când am fost uniţi, atunci când am fost 
bătăioși și consecvenţi. Mai mult ca atât, se găsesc 
unii colegi primari care chiar încearcă să îndrep-
tăţească acţiunile îndreptate împotriva colegilor 
lor (de ex. primarul de Taraclia), acţionând după 
principiul ”capul plecat, sabia nu-l taie” sau ”daca 
nu m-au atins pe mine, atunci nu mă privește!”. 
Pentru acești primari și poziţia lor evident nefi -
rească, avem un mesaj – fi ţi siguri că într-o zi vă 
vor atinge și pe DVS. și veţi înţelege că o astfel de 
abordare NU vă face faţă. De asemenea, NU uitaţi 
și o zicală bătrânească și verifi cată prin timpuri: 
CAPUL PLECAT, SABIA NU-L TAIE, DAR NICI SOA-
RELE NU-L VEDE! De aceea, revenind la spusele 
primarului de Capaclia: „Capul plecat începe a paș-
te. Eu nu-s mioară. Nu aplecaţi capul că vor începe 
a vă călări. Unul ţine capra și altul o mulge. Eu voi 
mulge capra mea, pe care o am la Capaclia.”

Trebuie să fi m conștienţi că, dacă nu privim și 
nu rezolvăm problemele APL în ansamblu, riscăm 
să fi m în situaţia de a căuta întotdeauna soluţii 
de moment, să umblăm în genunchi în faţa celor 
care distribuie banii. În situaţia în care, împreu-
nă, vom ataca și rezolva problemele generale - cu 
venituri pentru primării, cu state de personal, cu 
salarii pentru primari și funcţionari, fără presiuni 
din partea partidelor și organelor de control etc., 
doar atunci veţi simţi că sunteţi adevăraţi stăpâni 
în localităţile pe care le gestionaţi!

ACUM, CA NICIODATĂ, 
COEZIUNEA ESTE 
CUVÂNTUL DE ORDINE!

Noi, împreună, în cadrul CALM, am reușit să 
devenim o forţă și să ridicăm statutul primaru-
lui și al alesului local la un nivel cu totul diferit 

decât era în urmă cu câţiva ani. Vocea noastră, 
poziţia noastră deja nu mai poate fi  neglijată. 
Deoarece CALM sunteţi toţi DVS., fi ecare comu-
nitate în parte și toţi împreună avem izbândă 
când suntem uniţi. Mesajele noastre, felul în 
care primarii reprezintă ţara la diverse foruri in-
ternaţionale, comunicarea pe care o menţinem 
și o dezvoltăm cu importante instituţii europene 
ne recomandă drept o organizaţie credibilă, care 
este mereu consultată, din păcate încă mai puţin 
la nivel naţional decât internaţional. CALM a 
făcut, poate, mai mult decât Guvernul și Parla-
mentul sau alte autorităţi centrale în ceea ce 
privește integrarea și reformele care se doresc și 
ni le dorim cu toţii, pentru a ne integra în acest 
spaţiu european. Noi am reușit în foarte scurt 
timp să stabilim mai multe relaţii de colaborare 
între autorităţile publice locale de nivelul unu 
și doi cu autorităţile locale din mai multe ţări, 
din Europa, am reușit să facem și să transmitem 
mesajul, voinţa noastră la Congresul Puterilor 
Locale și Regionale al Consiliului Europei. Și în-
totdeauna am fost apreciaţi pentru consecvenţa 
și profesionalismul cu care am abordat diverse 
probleme. O spunem cu un grad mare de modes-
tie, pentru că reacţiile din exterior, de multe ori, 
depășesc orice așteptări. Cei din Strasbourg, de 
exemplu, spuneau că democratizarea RM se vede 
prin prisma CALM-ului, atunci când un grup de 
primari foarte curajoși au venit la congres și au 
putut aduce mesajul despre dorinţa și despre 
importanţa adoptării Legii fi nanţelor publice lo-
cale și implementării acesteia începând cu anul 
2014. Am demonstrat atât autorităţilor centrale, 
cât și celor din UE, dorinţa noastră, a autorităţi-
lor locale, de a ne integra în acest spaţiu al UE. 
De fapt, vrem ca în ţara noastră să se 
producă acele reforme și să fi e îndeplini-
te toate angajamentele asumate în faţa 
UE, inclusiv în ceea ce ţine de descen-
tralizarea puterii. Unde-s mulţi, puterea 
crește!

Prin urmare, în curând va veni momentul 
adevărului și vom vedea cui cu adevărat îi pasă de 
satele și orașele noastre! Cine cu adevărat dorește 
descentralizare și autonomie locală și cine pără-
sește corabia în situaţii de criză, cine nu a putut 
depăși interesele de grup și a jertfi t această șansă, 
posibil unică, de a realiza o schimbare la faţă a 
administraţiei locale, a comunităţilor locale și a 
ţării în genere! 

CU BUNE ȘI RELE, TREBUIE SĂ 
NE MIȘCĂM ÎNAINTE, CHIAR 
DACĂ DRUMUL SPRE AUTONO-
MIE ȘI DESCENTRALIZARE RE-
ALĂ ESTE PLIN DE GROPI ȘI DE 
HOPURI. SĂ ȘTIŢI CĂ SUNTEM 
O FORŢĂ ȘI O PUTERE FOARTE 
MARE, MAI ALES ATUNCI CÂND 
SUNTEM UNIŢI! TREBUIE DOAR 
SĂ REALIZĂM ACEST LUCRU! 

DVS., PRIMARII, REPREZENTAŢI 
DEMNITATEA ȘI ONOAREA CO-
MUNITĂŢILOR NOASTRE, CARE 
V-AU ALES ȘI V-AU ÎNCREDI-
NŢAT SĂ-I REPREZENTAŢI CU 
CINSTE! DE ACEEA, NU PER-
MITEŢI SĂ VĂ DEZBINE PRIN 
GHIVECIURI POLITICE SAU CU 
CIOLANE ARUNCATE DIN CÂND 
ÎN CÂND, ASTFEL SĂ VĂ CALCE 
ÎN PICIOARE  PE DVS. ȘI COMU-
NITĂŢILE PE CARE LE REPRE-
ZENTAŢI! OAMENII AU DECIS 
CĂ VOI SUNTEŢI CEI MAI BUNI 
ȘI MERITAŢI TOT RESPECTUL! 
CAPUL SUS! LA MAI MULT ȘI LA 
MAI MARE!

„Eu am rupt legă-
turile jugului vos-
tru și v-am făcut 
să mergeţi cu ca-
pul ridicat!”

(Lev.26:13)



VOCEA
AUTORITĂŢILOR LOCALE

Buletin informativ
nr. 4 (31), 2016

3Puterea în APLicare/spre o autonomie locală reală

Constantin Cojocaru, 
primar de Edineţ: 

”ÎN CAZUL ÎN CARE NU VOM AVEA 
COLOANĂ VERTEBRALĂ ASTĂZI, 
SĂ ȘTIŢI CĂ MÂINE ÎN GENERE 
NU VOM AVEA NIMIC!”

”Dragi confraţi de nevoie, spun acest lu-
cru conștientizând faptul că am ajuns într-o 
perioadă în care, ca niciodată, dezideratul 
nostru – descentralizare prin conso-
lidare, trebuie să devină prioritate. 
Parcurgând declaraţia pe care am formula-
t-o și o vom face publică, trebuie să conști-
entizăm niște lucruri: ca niciodată, astăzi 
avem nevoie de consolidare și de susţinerea 
colegului nostru de la Taraclia. 

Noi trebuie astăzi să ne punem în aceas-
tă postură. Suntem aici primari de la toate 
partidele, de aceea noi trebuie să prioriti-
zăm niște lucruri. Astăzi este într-o situaţie 
mai difi cilă colegul nostru, înseamnă că are 
nevoie de noi, de susţinerea noastră. Mer-
geam în mașină spre Chișinău și am auzit 
declaraţia, foarte rapidă de altfel,  a Aso-
ciaţiei Judecătorilor. Nu știu, e o asociaţie 
sau un spirit de gașcă, după mine, pentru că, 
în esenţă, te expui atunci când cunoști lu-
crurile până la capăt și în profunzime. Dacă 
asociaţia respectivă reacţionează atât de 
prompt și rapid, de ce noi, acei care nemij-
locit trebuie să o facem nu realizăm acest 
lucru prioritar? E nevoie să clarifi căm sub 
aspect temporar ce facem în viitoarea săp-
tămână, lună, jumătate de an. De ce spun 
lucrul acesta? Odată ce noi ne-am adunat, 
reiese că lucrurile s-au pornit în Republica 
Moldova. Și Guvernul, și Parlamentul, în 
esenţă și-au făcut datoria – Legea 2474 a 
ajuns la promulgare. Înseamnă că trebuie 
să spunem prompt unde sunt acele hibe și 
ce facem mai departe. Peste o săptămână, 
de exemplu, dacă nu se va lua o decizie în 
cazul Taraclia, după care două săptămâni 
ce va fi  cu promulgarea. Și ce vom face mai 
departe? În caz contrar, riscăm ca mâine să 
fi e altcineva cu dosar penal, poimâine ris-
căm ca schimbarea destinaţiei terenurilor și 
adresarea la Curtea Constituţională să repe-
te istoria nefericită a plafonării taxelor, așa 
cum s-a întâmplat un an jumătate în urmă. 
Ulterior, să spunem cum vom proceda în si-
tuaţiile care se mai așteaptă – ce vom face 
până în toamnă, poate luăm o atitudine în 

legătură cu instituţia prezidenţială, pentru 
că dacă nu ne expunem cu pași concreţi ce 
vom face, vom fi  ambigui în tot ceea ce ne 
dorim. Trebuie să găsim o formulă de a ne 
mobiliza. Noi deja trebuie să luăm o atitudi-
ne cu cazul care a fost în Parlament, atunci 
când impozitul pe autovehicule a fost retras. 
Aceasta înseamnă că punem cruce din 2017 
pe drumurile noastre, iar cele 700 de milioa-
ne estimative pe care trebuia să le primim 
se vor transforma într-un mare zero. În ca-
zul în care nu vom avea coloană vertebrală 
astăzi, să știţi că mâine în genere nu vom 
avea nimic!”

Alexei Busuioc, 
primar de Capaclia:

”AZI, ÎNTRADEVĂR, FORMULA 
TREBUIE SĂ FIE CEA 
A LUI ALEXANDRE DUMAS: 
”TOŢI PENTRU UNUL ȘI UNUL 
PENTRU TOŢI! AZI ÎL MĂNÂNCĂ 
PE ACESTA DE LA TARACLIA, 
FIŢI PE PACE, FRAŢILOR, NU STAŢI 
ÎN TUFARI, MÂINE ȘI PE MINE, 
ȘI PE VOI O SĂ NE MĂNÂNCE!”

”Stimaţi colegi, cazul colegului de la Ta-
raclia este doar vârful aisbergului. Noi, toţi 
primarii, deja ne întrecem cu dosarele. Noi 
ne întrebăm: tu ai șapte, dar eu am șase, 
deci ești mai rău. Eu înţeleg că adevărul și 
dreptatea trebuie să triumfe, ca în cazul co-
legilor de peste Prut, dar nici chiar în halul 
acesta. Noi am ajuns ca între noi, primarii 
care au fost și pe timpul comuniștilor, să 
ne treacă prin cap ideea că mai bine a fost 
atunci. Acum este foarte și foarte actua-
lă culoarea politică. Primarul este protejat 
prin lege. Așa scrie. Ca să ajungă la mine, 
anchetatorul trebuie să sară două garduri: 

decizia Consiliului și Cancelaria de Stat. 
Dacă nu este sesizare, cum poţi să ataci pri-
marul acesta în judecată?  Noi trebuie să 
constituim un grup de lucru care să discute 
cu organele de forţă - procuratura, anticoru-
pţia, ecologia. Din 898 de primari, eu sunt 
sigur că vreo 700 avem dosare. Fraţilor, ori 
ei încetează, ori să vedem modalitatea de a 
acţiona. Azi, într-adevăr, formula trebuie să 
fi e cea a lui Alexandre Dumas: ”Toţi pentru 
unul și unul pentru toţi!”. Azi îl mănâncă pe 
acesta de la Taraclia, fi ţi pe pace, fraţilor, nu 
staţi în tufari, mâine și pe mine, și pe voi o 

să ne mănânce. Ori sărim noi toţi și ne apă-
răm breasla noastră, ori ascultăm ce-o să ne 
spună liderii noștri politici la telefon. Eu, în 
calitate de președinte de asociaţie, 
am simţit lucrul acesta. Atunci când 
organizeze ședinţele, anumite culori 
politice sună și le spun primarilor să 
nu vină. Fraţilor, nu ascultaţi întru-
na doleanţele celora care vor cu ori-
ce preţ să se menţină la putere și să-
și păstreze scaunul care la mulţi se 
clatină. Pe noi ne-a ales poporul, nu liderii! 
Scuzaţi-mi tonul emotiv, dar situaţia o cere. 
Așadar, aștept următorul dosar?! ” 

Valentin Guţan, 
primar de Cricova: 

”NUMAI UNIŢI VOM IZBUTI, AȘA 
CUM NEA REUȘIT ÎN PRIVINŢA 
SALARIZĂRII ȘI ALTOR ASPECTE, 
ATUNCI CÂND AM DAT DOVADĂ 
DE SOLIDARITATE!”

”Dacă e să ne expunem asupra probleme-
lor pentru care ne-am adunat, fără îndoială 
este vorba de una care ne doare cel mai tare. 
Am în vedere aspectele discutate la Guvern 
și Parlament privind impozitul funciar și 
cel pentru automobile. Nu sunt de acord că 

Guvernul a făcut tot ce trebuia. Atunci când 
ministrul Finanţelor iese în Parlament și 
spune că, domnilor, da, la insistenţa APL noi 
introducem impozitul pe automobile, dar 
nu știm Parlamentul va vota sau nu. Este 
o abordare greșită, deja se dă de înţeles că, 
oameni buni, staţi fără grijă că toate rămân 
așa cum au fost. Și în privinţa impozitului 
funciar – nu se face referinţă la o politică 
bugetar-fi scală, nu se argumentează nece-
sitatea stringentă, dar se accentuează: uite, 
noi nu suntem vinovaţi, aceștia au cerut și 
n-avem încotro. Mai mult decât atât, 
atunci când președintele Parlamen-
tului , prima persoană în stat după 
Constituţie, își permite să iasă în 
faţa lumii și să spună că Legislati-
vul nu va vota schimbările acestea, 
este o situaţie care vorbește despre 
multe lucruri. De aceea, e necesar să ne 
unim eforturile pentru a rezolva problemele, 
care sunt comune pentru noi toţi. Noi, APL, 
tot timpul am fost, într-un fel sau altul, in-
comode și a existat tendinţa să ne pună sub 
călcâi. Noi trebuie să ne decidem ce vrem, 
să indicăm pentru cerinţele noastre terme-
ne clare pe care le oferim autorităţilor pen-

tru rezolvare. Numai uniţi vom izbuti, așa 
cum ne-a reușit în privinţa salarizării și al-
tor aspecte, atunci când am dat dovadă de 
solidaritate.” 

Tatiana Ţurcan, 
primar de Vinogradovca: 

”CEL MAI IMPORTANT LUCRU ESTE 
CA ORGANIZAŢIA NOASTRĂ SĂ NU 
FIE POLITIZATĂ, IAR PROBLEMELE 
SĂ FIE TRATATE NU DE LA 
NIVELUL APARTENENŢEI NOASTRE 
POLITICE, CI DE PE DIMENSIUNEA 
AVANTAJELOR PENTRU 
LOCALITĂŢILE NOASTRE!”

”Am avut deja o situaţie similară, și 
anume cea din 2013, atunci când ne-a unit 
CALM. Avem o organizaţie care a unit toţi 
primarii, care ne-a permis și ne-a oferit 
oportunităţi să ne perfecţionăm abilităţi-
le și capacităţile, care ne-a învăţat cum să 
comunicăm și să realizăm schimburi verita-
bile de idei și practici. Avem o organizaţie 
unde ne putem adresa după consultanţă 
juridică, fără a plăti bani, de aceea, la mo-
mentul actual, cel mai important lucru este 
ca organizaţia noastră să nu fi e politizată, 
iar problemele să fi e tratate nu de la nive-
lul apartenenţei noastre politice, ci de pe 
dimensiunea avantajelor pentru localităţile 
noastre. Primarul trebuie să facă par-
te din PARTIDUL POPORULUI, fără 
a avea o anumită coloratură. Este 
foarte adevărat, pentru că primarul 
trebuie să poarte răspundere doar 
în faţa cetăţenilor care l-au ales în 
funcţie prin vot direct. Vedem că anu-
mite raioane nu au delegat reprezentanţi 
la ședinţa noastră extraordinară. Explicaţia 
e simplă: astăzi, reprezentanţii APL sunt 
puși în situaţia din 2013, atunci când am 
fost nevoiţi să ieșim în Piaţa Marii Adunări 

Naţionale. Există presiuni mari la nivel lo-
cal. Totodată, noi, având deja proiectele de 
infrastructură pregătite, suntem nevoiţi să 
așteptăm când se vor decide în sfârșit auto-
rităţile centrale să meargă până la sfârșit cu 
LegeaN2474, care ne-ar permite schimbarea 
destinaţiei terenurilor. Așa pierdem investi-
tori serioși. De trei ani stăm pe loc și riscăm 
ca cei care vor să contribuie la dezvoltarea 
localităţilor să se răzgândească, iar localita-
tea să piardă banii și locurile de muncă.”
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 Sergiu Armașu, 
primar de Ialoveni: 

”AUTORITĂŢILE CENTRALE 
NU AU NICIO SCUZĂ CÂND 
NE REPROȘEAZĂ CĂ AU RĂMAS 
FONDURI NEVALORIFICATE DIN 
FONDUL RUTIER. DACĂ NICI ANUL 
ACESTA NU VOM PRIMI NICIUN BAN, 
NU ŞTIU CUM VOM PRIVI ÎN OCHII 
CETĂŢENILOR ŞI CE EXPLICAŢII 
LE VOM DA!”

”În ceea ce privește Legea 2474, sperăm, 
cu susţinerea autorităţilor publice centrale, 
a Parlamentului, peste 2 săptămâni să avem 
o lege care va fi  aprobată şi promulgată. Cât 
privește impozitul pe vehicule, este o proble-
mă destul de difi cilă care a apărut încă anul 
trecut. O parte de primari n-au primit niciun 
bănuţ şi eu mă număr printre ei. Autorităţi-
le centrale nu au nicio scuză când ne repro-
șează că au rămas fonduri nevalorifi cate 
din Fondul Rutier. Dacă nici anul acesta nu 
vom primi niciun ban, nu ştiu cum vom pri-
vi în ochii cetăţenilor şi ce explicaţii le vom 
da. Apelăm la Ministerul Transporturilor şi 
Infrastructurii Drumurilor să acţioneze în 
consecinţă pentru că, deşi avem un grup de 
lucru care s-a reunit de câteva ori ca să dis-
cute problemele din domeniu, batem pasul 
pe loc. Să fi m uniţi şi să susţinem cu toţii 
această Declaraţia CALM către conducerea 
ţării şi partenerii de dezvoltare. Tot mai mu-
lţi şi mai mulţi primari sunt infl uenţaţi poli-

tic şi cred că suntem în situaţia în care dacă 
nu o să fi m solidari cu colegul nostru din 
Taraclia, nu o să ajungem bine. Nu se poate 
sancţiona un omor cu aceiaşi pedeapsa ca şi  
infracţiunea de tăiere a unor  arbori. Sunt 
alături de colegul nostru şi sugerez tuturor 
să ne unim şi să-l susţinem cu toţii!”

Eugen Sălcuţan, 
primar de Mereni: 
”NU AVEM O CLASA POLITICĂ CARE 
CAUTĂ DE GRIJA POPORULUI, 
CI O CASTĂ ÎNCHISĂ CARE NU SE 
PREOCUPĂ DECÂT DE A NU SCĂPA 
AUTORITĂŢILE PUBLICE LOCALE 
DE SUB CONTROL ŞI ÎN CARE 
ÎNCREDEREA ESTE MAI JOS 
DE PODEA!”

”Îmi exprim sentimentele de solidaritate 
cu colegii care cad pradă tendinţelor de boi-
erime. Această situaţie mă face să susţin că 

nu avem o clasa politică care caută de grija 
poporului, ci o castă închisă care nu se preo-
cupă decât de a nu scăpa autorităţile publice 
locale de sub control şi în care încrederea 
este mai jos de podea. Vreau să remarc, de 
asemenea, că este foarte greu de realizat 
aceste reforme neavând acces şi susţinere 
din partea  presei libere din  Republica Mol-
dova. Tot ce se spune şi se declară în această 
sală va fi  reinterpretat, reformulat, şi de la 
micile ecrane se vor trimite informaţii to-
tal deformate. Profi tând de prezenţa în 
sală a reprezentanţilor mass media 
vreau să precizez că noi nu suntem o 

castă a primarilor care luptăm pen-
tru nişte privilegii. În RM , potrivit Bi-
roului Naţional de Statistică, 2 000 000 de 
locuitori trăiesc în comunităţi rurale şi doar 
1 500 000 în municipii şi oraşe. Atât noi, cât 
şi dvs., reprezentăm acele 2 000 000 de lo-
cuitori care zi de zi se confruntă cu drumuri 
desfundate, lipsa de apeduct şi toate cele 
necesare unui om pentru a-şi trăi cu dem-
nitate viaţa. Nu cerem nimic altceva decât 
implementarea acelor angajamente pe care 
şi le-a asumat RM prin ratifi carea Cărţii 
Europene a Autonomiei Locale. Toată baza 
normativă care s-a elaborat şi s-a promovat 
cu greutate de CALM a fost parte a pachete-
lor de legi care urmau şi trebuiau să le facă 
guvernarea singură, fără a fi  nevoie de pro-
teste în stradă, de nenumărate şedinţe ex-
traordinare. Intervenţia domnului Andrian 
Candu, care a vorbit despre blocarea refor-
melor, nu este altceva decât populism. Oare 
acele taxe auto mă favorizează pe mine sau 
comunitatea pe care o conduc? Umblăm 
cu mâna întinsă prin Europa şi nu 
am valorifi cat niciun procent din po-
sibilităţile de fi nanţare de la noi de 
acasă. Avem o dezordine inimagina-
bilă în ceea ce privește înregistrarea 
cadastrală: localităţi cu registrul ca-
dastral în alb, proprietăţi neînregis-
trate. Dezordine în ţară, dezordine 
în sate, iar noi nu cerem altceva de-
cât elaborarea pachetului de reforme 
care ne-ar permite să ne îndeplinim 
funcţiile! 

   Starea drumurilor din localitatea pe 
care o conduc este dezastruoasă. Când s-au 
iniţiat toate aceste discuţii cu reforma dată 
am făcut o analiză. Reprezint o localitate  
mare. De când s-a înfi inţat Fondul Rutier ( 
6-7 ani) cetăţenii din satul Mereni au con-
tribuit cu 50% la fondul raional şi 50 % la 
cel central , aproximativ 2.000.000. anual, 
şi au benefi ciat în tot acest răstimp doar 
de 1.600. 000 lei.  Pur şi simplu nu este 
corect - oamenii achită nişte taxe, dar nu 
primesc nimic în schimb. Nu este corect şi 
pentru faptul că  plus la Fondul Rutier unde 
se varsă nu numai banii din taxa de drum, 
dar şi numeroase alte taxe şi accize, Minis-
terul Transportului poate accesa importante 
fonduri europene la care primăriile nu au 
acces. Cetăţenii mă abordează permanent 
cu întrebarea privind repararea drumuri-
lor şi nici nu-şi dau seama cât de limitaţi 
sunt în drepturi de legislaţia actuală. Vre-
au să risipesc temerile demnitarilor de la 
Ministerul Transporturilor şi să-i asigur că 

APL vor fi  direct responsabile pentru acești 
bani, fi indcă la orice întâlnire cu cetăţenii 
se arată suma acumulată din acest impozit 
şi oamenii ştiu că anul acesta putem repara 
drumuri în sumă de... . hotărâm care porţiu-
ne de drum o facem şi cu asta s-a rezolvat. 
Potrivit analizei pe care am făcut-o pentru 
satul Mereni,  odată cu introducerea aces-
tor modifi cări în 3-4-5 ani  toate drumurile 
centrale din Mereni pot fi  reabilitate la nivel  
“strat de asfalt – beton asfaltic nou”. În pre-
zent, de cinci ani de când sunt primar fac 
nenumărate  demersuri la minister. Dacă 
ai norocul să ai  un prieten de la par-
tid sau un coleg de partid suspus - te 
ajută, dacă nu - rămâi cu mâna în-
tinsă. Vreau să aduc în atenţie o situaţie 
ilogică la prima vedere: an de an Ministerul 
Transporturilor a raportat neabsorbţie a ba-
nilor Fondului Rutier de către primarii din 
APL. M-am confruntat personal cu o atare 
situaţie, atunci când în 2015 nu am absorbit 
suma de 250.000 lei. Această situaţie apa-
re pentru că sumele alocate sunt mult prea 
mici pentru a acoperi costurile proiectelor 
de reabilitare a drumurilor pentru care sunt 
destinate. Când primeşti 200.000 de lei 
ca să asfaltezi 2 km de drum, nu poţi 
să te încadrezi nici în normele legis-
lative, nici în cele tehnice şi, deci, de-
cât să ajungi la închisoare mai bine 
renunţi la bani. In ceea ce priveşte inves-
tiţiile străine eu totdeauna am avut o poziţie 
fermă: noi niciodată nu am valorifi cat ceea 
ce avem acasă. Satul Mereni este cea mai 
mare localitate din raionul Anenii Noi, cu o 
populaţie de 6370 de  persoane şi circa 2400 
de gospodării. Primăria Mereni încasează în 
prezent drept impozit pe bunurile imobiliare 
14 000 de lei, cam 7 lei  pe casă. Asta nu e 
puţin, ci o bătaie de joc. Discrepanţa e şi mai 
mare când ne gândim la “căsuţele modeste” 
din suburbia Chişinăului pentru care se plă-
teşte impozit imobiliar suma de 7 lei. Este 
evident că modifi carea capitolului 6 din Co-
dul Fiscal cu privire la evaluarea bunurilor 
imobiliare este o necesitate vitală. Noi nu 
valorifi căm deloc aceste pârghii legale de a 
mări posibilităţile bugetelor locale. Trebuie 
să explicăm oamenilor că dacă impozitul va 
fi  în loc de 7 lei 10 lei asta nu înseamnă că 
statul îi jupoaie, dar că va creşte numărul 
de servicii publice prestate de administraţia 
locală. De ce nu avem drumuri? Pentru că 
achităm doar 7 lei impozit pe o gospodărie 
care valorează milioane. Greşeala cea mare 
s-a făcut prin introducerea în Codul Fiscal a 
prevederii care spune că evaluarea bunurilor 
imobiliare se realizează doar din  bugetul de 
stat, care nu se ştie când va avea disponibili-
tăţi să efectueze această reevaluare. Noi am 
propus prin intermediul CALM modifi carea 
articolului în cauză prin adăugarea sintag-
mei “şi bugetelor unităţilor administrative 
teritoriale”. Dacă ar exista cadrul legal, sa-
tul Mereni ar cheltui 35 de mii de lei pentru 
a face această reevaluare, dar ar câştiga în 
schimb sute de mii de lei venituri directe la 
bugetul local.

Modernizarea localităţilor noastre nu 
poate să se realizeze decât prin consolidarea 
bazei fi scale prin implementarea sau efec-
tuarea reformelor cadrului normativ. Nu 
cerem bani de la stat pentru cheltu-
ielile de zi cu zi, noi cerem legi care 
să ne permită să acţionăm legal, să 
luăm măsuri pentru consolidarea 
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acestei baze fi scale. Carta Europeană a 
Autonomiei Locale a fost ratifi cată de RM în 
2008 şi ignorată de atunci şi până azi. Odată 
cu implementarea sau reformarea cadrului 
normativ adoptat după cerinţele CALM cel 
puţin,  vă asigur că tabloul în electoralele 
locale va fi  invers proporţional situaţiei de 
azi în ceea ce priveşte numărul primarilor 
independenţi.

E păcat că suntem cumpăraţi ca 
porumbeii la piaţă, apăsaţi şi sucit 
gâtul la toţi. Haideţi să ne consoli-
dăm poziţia şi uniţi să luptăm pen-
tru libertatea administraţiei publice 
locale în le Cărţii Europene a Auto-
nomiei Locale. Dacă vom fi  dezbinaţi 
politic, viitorul va fi  la fel de sum-
bru, vom umbla tot prin gropi, vom 
căra apa cu căldarea de la fântână 
– o ruşine pentru noi, în centrul şi 
în inima Europei, în veacul 21, să ne 
confruntăm cu asemenea probleme. 
Ditamai politicienii nu vor să facă legi pen-
tru ţara asta ca să trăiască normal. E  o mi-
zerie pe care nu ar trebui s-o tolerăm!”

Gheorghe Răileanu, 
primar de Cimișlia: 

”AM IMPRESIA CĂ ÎN ŢARĂ SE 
INSTALEAZĂ O DICTATURĂ, CARE NU 
NE VA DUCE  NICI ÎN ROMÂNIA, NICI 
SPRE RUSIA, CI SPRE O IZOLARE 
TOTALĂ, UNDE VOM FI OSTATICI 
AI UNOR GRUPURI DE INTERESE!”

”Consider că Legea 2474 şi politica bu-
getar-fi scală pot fi  considerate nişte indica-
tori obiectivi ai stării de fapt din Republica 
Moldova. Încotro mergem noi? Aici  în sala 

suntem primari cu diferite opţiuni geopo-
litice: unii vor unirea cu România, alţii o 
cooperare mai strânsă cu Rusia, alţii vor să 
consolideze statalitatea RM. Eu cred că pro-
blema principală este alta. Problema princi-
pală este corupţia. Mâine sau poimâine am 
putea ajunge cu toţii la concluzia că în ţara 
asta nu se mai poate trăi. Am impresia că 
în ţară se instalează o dictatură, care nu ne 
va duce  nici în România, nici spre Rusia, 
ci spre o izolare totală, unde vom fi  ostatici 
ai unor grupuri de interese. Blocarea Legii 
2474 şi cazul primarului din Taraclia au un 
substrat comun şi sunt grăitoare în acest 
sens. La noi în Cimişlia Consiliul raional a 
tăiat şi el vreo 30 de arbori fără nicio auto-
rizaţie.  Am sesizat  organele de resort care 
însă nu au avut cea mai mică reacţie. Dacă e 
să comparăm, este mai mult decât, evident 
că, în cazul  din Taraclia. Cred că e vorba de 
o acţiune politică de intimidare. Dacă stăm 
să analizăm, vom vedea că legislaţia care 

reglementează aceste activităţi este foarte 
confuză. Din considerente arhitecturale, noi, 
ca administraţie locală,  avem în principiu 
dreptul de a desfăşura activităţi de curăţire 
a copacilor, să tăiem copacii mai înalţi, sa-i 
înlocuim pe unii nepotriviţi prin replantarea 
altora. De aceea, consider că trebuie să fi m 
solidari cu domnul Filipov care ideologic are 
alte opţiuni decât ale mele, cu atât mai mult 
că am vizitat şi eu Taraclia şi cred că locui-
torii de acolo sunt mulţumiţi de schimbările 
care s-au făcut în ceea ce privește spaţiile 
verzi din localitate.”

Valentina Casian, 
primar de Străşeni: 

”ACUM, ÎN AJUNUL CAMPANIEI 
ELECTORALE, AU RIDICAT TOATE 
DOSARELE PENTRU ACHIZIŢII PE 
PATRU ANI, POATE VOR GĂSI CEVA 
CU CARE SĂ NE INTIMIDEZE, SĂ NE 
CHEME LA PROCURATURĂ, SĂ NE 
SPUNĂ CĂ NU SUNTEM DE CULOARE 
CARE TREBUIE! RUŞINE, RUŞINE! 
UNITATEA NOASTRĂ ESTE ACUM MAI 
IMPORTANTĂ CA ORICÂND!”

”Ne-a reunit aici situaţia alarmantă din 
ţară şi atât timp cât nu se va înţelege că nu 

poate să existe o guvernare centrală funcţi-
onală, la nivel cât timp nu vom avea o gu-
vernare locală efi cientă. Dar cum putem să 
administrăm dacă avem competenţe şi nu 
avem resurse fi nanciare pentru a ne folosi 
de aceste competenţe? Cum putem să fi m 
responsabili de ordinea publică  dacă nu 
avem un funcţionar în primărie, cum putem 
vorbi despre lupta cu corupţia dacă la noi în 
ţară lupta cu corupţia se termină înainte de 
a începe şi începe de la un păduche, de la 
un leu şi se trece cu vederea  unde e vorba 
de milioane. Dacă nu se va înţelege faptul 
că guvernarea centrală şi cea locală trebuie 
să funcţioneze ca un tot întreg, dacă guver-
nanţii nu se vor întoarce cu faţa spre auto-
rităţile locale, cei care suntem aleşi de ce-
tăţeni şi trebuie să ne onorăm promisiunile, 
noi nu vom ridica ţara din genunchi nicioda-
tă. Suntem aici pentru a lua atitudine atât 
faţă de situaţia din Taraclia, cât şi din în-
treaga ţară, chiar dacă acest lucru înseamnă 
controale peste  controale la primărie. Din 
cei patru ani de mandat, 3 ani și jumătate a 
trebuit sa fac faţă controalelor de la centru 
– nu dovedea să plece unul că apărea celă-
lalt. Şi acum, în ajunul campaniei electorale, 
au ridicat toate dosarele pentru achiziţii pe 
patru ani, poate vor găsi ceva cu care să ne 
intimideze, să ne cheme la procuratură, să 
ne spună că nu suntem de culoarea care tre-
buie. Ruşine, ruşine! Unitatea noastră este 
acum mai importantă ca oricând.”

Alexandru Botnari, 
primar de Hânceşti: 

„DORESC SĂ FIM SOLIDARI 
ŞI UNIŢI PENTRU CĂ CEREM 
LUCRURI  NU PENTRU PRIMARI 
CI PENTRU CETĂŢENI!”

”Privind cazul din Taraclia, eu, care de 
curând am fost implicat personal într-o 
astfel de situaţie, mă întreb de ce noi cei 
care plantam copacii, care avem grijă de 
ei suntem traşi la răspundere de cineva 
care stă în birou, dă doar avize şi primeşte 
bani de tragere la răspundere. Legislaţia 
în domeniu nu este perfectă şi deci trebuie 
schimbată: acei care se îngrijesc de plan-
tarea arborilor trebuie să ducă răspunde-
re pentru acţiunile lor. În ceea ce priveşte 

unitatea şi problema dosarelor şi controa-
lelor nesfârşite, cred că fi ecare trebuie să-
şi facă treaba lui, iar cei care fabrică do-
sare - va veni timpul şi vor răspunde. Ar fi  
bine ca guvernarea centrală să facă ordine 
în impozitele care se duc în altă parte. La 
noi s-a obişnuit că facem reforme pentru 
ca oamenii să o ducă mai bine,  dar dacă 
stăm să analizăm mai bine, în fi nal, batem 
peste buzunar  tot cetăţeanul.  S-a schim-
bat cumva la cetăţeanul nostru situaţia în 
mai bine, are mai mulţi bani în buzunar 

de ne permitem să majorăm taxele şi con-
tribuţiile? Noi trebuie să cerem organelor 
centrale acele lucruri care  să permită au-
torităţilor locale să funcţioneze efi cient. 
De exemplu, în condiţiile legale actuale 
nu putem angaja un jurist foarte necesar 
mai ales în comunităţile mai mari, oraşe, 
orăşele, pentru că nimeni nu vine să mun-
cească pentru 2500 de lei. Organigrama 
primăriei este total depăşită. S-au făcut 
mai multe propuneri, dar timp de 26 de 
ani nu s-a făcut nicio schimbare. Dar soci-
etatea nu stă pe loc. în ultimul timp, doar 
în cinci ani de zile, atâtea se schimbă,  dar 
în cei 26 de ani?  Să nu ni se impună nişte 
legi sau norme care ne creează difi cultăţi 
în procesul de administrare, ci să ni se 
permită să venim cu propunerile noastre, 
pentru că dacă greşim noi suntem cei care 
vom purta răspundere, cei care vor plăti. 
Doresc să fi m solidari şi uniţi pentru că 
cerem lucruri  nu pentru primari ci pentru 
cetăţeni.”
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PORNIND de la faptul că autorităţile 
publice locale sunt cel mai aproape de 
nevoile cetăţenilor și se bucură de cea 
mai înaltă încredere din partea lor;

LUÂND în consideraţie situaţia ac-
tuală social-politică și economic-fi nan-
ciară din ţară extrem de difi cilă, așteptă-
rile în societate a unor reforme reale și 
profunde, precum și eforturile conside-
rabile a Guvernării îndreptate spre resta-
bilirea încrederii cetăţenilor și a partene-
rilor de dezvoltare;

CONSTATÂND restanţe majore la 
capitolul reforme implementate în do-
meniul descentralizării și consolidării 
autonomiei locale;

FIIND convinși că nici o reformă din 
domeniul economiei, justiţiei, luptei cu 
corupţia, educaţiei, social etc. NU pot 

avea succes, în lipsa unei descentralizări 
reale și în condiţiile păstrării actualului 
sistem de administraţie publică extrem 
de centralizat, politizat, clientelar, depă-
șit și inefectiv, dominat de anumite gru-
puri înguste de interese afl ate în afara 
controlului real din partea societăţii;  

CONSTATÂND că desconsiderarea 
și neglijarea domeniului descentraliză-
rii și problemelor ce afectează activita-
tea autorităţilor locale, constituie una 
din cauzele esenţiale care au condus 
la îndepărtarea clasei guvernamentale 
de nevoile reale ale cetăţenilor, creș-
terea enormă a rupturii între guver-
narea centrală și cea locală, limitarea 
posibilităţilor de implementare a refor-
melor, degradarea situaţiei generale 
din Republica Moldova și discreditarea 
autorităţilor statului pe plan intern și 
extern;

FIIND conștienţi de răspunde-
rea pe care o purtăm fată de cetăţenii 
Republicii Moldova, care așteaptă ca 
autorităţile pe care le aleg să dispună 
de instrumente și resurse corespun-
zătoare pentru îndeplinirea în mod co-
respunzător a obligaţiilor sale legale; 

LUÂND ÎN CONSIDERAŢIE Con-
stituţia Republicii Moldova, Carta Euro-
peană a Autonomiei Locale, Recoman-
dările Congresului Autorităţilor Locale 
și Regionale ale Consiliului Europei din 
22.03.2012, Legea privind Descentra-
lizarea Administrativă și Legea privind 
administraţia publică locală, Legea pri-
vind aprobarea Strategiei Naţionale de 
Descentralizare (2012), Acordul de Aso-
ciere UE–Republica Moldova (2014), pre-
cum și declaraţiile CALM de la Adunările 
generale din 21.03.2010, 02.06.2012 și 
29.01.2016: 

NOI, ALEȘII LOCALI, REPREZENTANŢI 
AI COMUNITĂŢILOR LOCALE DIN 
REPUBLICA MOLDOVA, ÎNTRUNIŢI SUB 
EGIDA CONGRESULUI AUTORITĂŢILOR 
LOCALE DIN MOLDOVA CALM ȘI 
REPREZENTÂND TOATE FORMAŢIUNILE 
POLITICE PARLAMENTARE ȘI EXTRA 
PARLAMENTARE, ÎN CADRUL ȘEDINŢEI 
EXTRAORDINARE ȘI LĂRGITE A 
CONSILIULUI DE ADMINISTRARE A CALM, 
DECLARĂM URMĂTOARELE:

1. Ne exprimăm profunda îngrijo-
rare în legătură cu decizia DIS-
PROPORŢIONALĂ și INJUSTĂ 

a instanţei de apel în cazul primarului 
de Taraclia, Dl Serghei FILIPOV. Astfel, 
o comunitate de zeci de mii de oameni 
fi ind lipsită de un primar cu mai multe 

DECLARAŢIA CALM
DESCENTRALIZAREA, STRANGULATĂ PRIN LIPSA DE CONSECVENŢĂ ȘI REFORME REALE, 

INTERESE DE GRUP, BLOCAREA INIŢIATIVELOR LEGISLATIVE ȘI NEONORAREA ANGAJAMENTELOR!
CALM, din numele a peste 2/3 din 

reprezentanţii APL din toată ţara, a 
adresat o DECLARAŢIE  tuturor fac-
torilor de decizie responsabili de de-
rularea reformei de descentralizare 
– Guvern, Parlament, Președinţie, dar 
și partenerilor de dezvoltare, care au 
fi nanţat și fi nanţează aceste proiecte. 
Documentul a fost elaborat în cadrul 
ședinţei extraordinare a Consiliului de 
Administrare CALM, convocat în regim 
de urgenţă, după ce autorităţile centra-
le au decis excluderea taxei pe autove-
hicule, dar și având în vedere tergiver-
sarea promulgării Legii 2474, care le-ar 
permite APL să schimbe destinaţia te-
renurilor și să se adreseze direct Curţii 
Constituţionale. Declaraţia cuprinde 
mai multe condiţii adresate instituţii-
lor care și-au asumat angajamentul în 
faţa APL, dar și a organismelor inter-
naţionale donatoare, să implementeze 
principiile unei autonomii locale veri-
tabile, așa cum presupune Carta Euro-
peană a Autonomiei Locale.
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mandate,  ales din primul tur cu votul a 
peste 70% de locuitori și care se bucu-
ră de o autoritate și încredere enormă 
din partea locuitorilor orașului Taraclia 
anume pentru faptul că întotdeauna 
a acţionat în INTERESUL PUBLIC, in-
teresul orașului natal și al cetăţenilor 
care l-au ales. Această indignare apa-
re și este accentuată în rândul APL și 
a comunităţilor locale mai ales în cazul 
când marile probleme/încălcări/crime 
din ultimii ani rămân cu anii neinvesti-
gate, iar făptașii – nepedepsiţi și aceste 
încălcări vizează cu adevărat interesul 
PUBLIC GENERAL și toţi cetăţenii Re-
publicii Moldova. Oare primarii sunt de 
vină de apariţia acestor probleme? De 
ce instituţiile statului, în loc să se ocupe 
serios de astfel de cazuri, sunt folosite în 
scopuri neclare și pentru a face presiuni 
asupra aleșilor locali. Oare aceasta este 
menirea instituţiilor statului? În acest 
context, menţionăm accentuarea în ul-
tima perioadă de timp a presiunilor de 
ordin politic, administrativ, economic 
și fi nanciar asupra aleșilor locali din 
partea diferitor instituţii ale statului cu 
atribuţii de control, anchetă și justiţie, 
care în loc să se preocupe de problemele 
cu adevărat grave din domeniul fi nan-
ciar-bancar și economic, se pare că acţi-
onează la comandă având drept obiect 
primarii și alţi aleși locali incomozi. De 

fapt, o atare situaţie nu poate fi  califi ca-
tă altfel decât atac la practic unica in-
stituţie publică din Republica Moldova 
în care mai au încredere cetăţenii. Spe-
răm foarte mult că instanţele de jude-
cată își vor îndeplini datoria și vor face 
dreptate în acest caz. Totodată, sperăm, 
cazul primarului de Taraclia și alte ca-
zuri similare care sunt pe rol, vor deveni 
un subiect de examinare/anchetă pen-
tru Consiliul Superior al Magistraturii, 
Consiliul Suprem al Procurorilor și alte 
instituţii responsabile de activitatea in-
stanţelor de judecată și ale procuraturii.  

2. Suntem extrem de îngrijoraţi 
de tărăgănarea inexplicabilă 
a procesului de promulgare 

și publicare a Legii nr. 2474 care a fost 
adoptată la 4 martie 2016,  prin care au-
torităţile locale au dobândit dreptul de a 
schimba destinaţia terenurilor și de a se 
adresa direct Curţii Constituţionale, în 
cazurile în care sunt încălcate principii-

le autonomiei locale (art. 109 și 111 ale 
Constituţiei). Această lege, elaborată cu 
concursul experţilor Consiliului Euro-
pei, fi ind de fapt unica acţiune concretă 
și reală adoptată în ultimii ani de către 
Guvernare în domeniul descentralizării 
și în conformitate cu așteptările auto-
rităţilor locale, cu recomandările Con-
siliului Europei și cerinţele partenerilor 
de dezvoltare. Tărăgănarea promulgării 
și publicării  acestei legi, a generat în 
rândul APL și societate suspiciuni pri-
vind presiunile unor grupuri de intere-
se ostile reformelor și descentralizării, 
având drept scop blocarea acestei legi 
prin nepromulgarea și restituirea ei în 
parlament. Deoarece această lege pe 
de o parte, contribuie la consolidarea 
descentralizării și autonomiei locale 
în conformitate cu angajamentele res-
tante ale Republicii Moldova. Pe de altă 
parte, anume acest gen de legi reduc 
semnifi cativ posibilitatea de a aplica di-
verse scheme de corupţie în domeniul 
schimbării destinaţiei terenurilor.

3. Suntem profund dezamăgiţi 
de poziţiile unor deputaţi, 
fracţiuni parlamentare și de-

claraţiile de ultima oră ale președintelui 
parlamentului privind intenţia majori-
tăţii parlamentare de a exclude din po-
litica bugetar-fi scală pentru anul 2016 

mai multe măsuri care urmăresc con-
solidarea bazei fi scale locale: impozitul 
funciar și impozitul pe autovehicule. 
Acest gest poate fi  tratat ca unul extrem 
de periculos și îndreptat împotriva tu-
turor comunităţilor locale din Republi-
ca Moldova. De fapt, prin aceasta, Par-
lamentul blochează reformele asumate 
și întregul proces de descentralizare, 
adresând un semnal extrem de negativ 
societăţii, APL și partenerilor de dez-
voltare. Mai mult ca atât, Parlamentul, 
prin această acţiune, va arunca în haos 
total sutele de autorităţi locale pentru 
care în anul 2016 expiră fondul de com-
pensare destinat acoperirii defi citelor 
bugetelor locale. Ceea ce înseamnă că 
majoritatea bugetelor locale NU vor 
mai avea resurse pentru existenţă înce-
pând cu anul 2017, deoarece Guvernul 
și Parlamentul, pe parcursul ultimilor 
doi ani, NU au realizat măsuri concomi-
tente și concrete de consolidare a bazei 
fi scale locale. Totodată, anume Legea 

nr. 2474, propunerile Ministerului Fina-
nţelor din cadrul politicii bugetar-fi scale 
privind impozitul funciar, impozitul pe 
autovehicule etc., vin ca să diminueze 
efectul negativ al expirării fondului de 
compensare și să asigure bugetele locale 
cu resursele necesare depășirii acestor 
difi cultăţi. În această situaţie, Parlamen-
tul și aleșii poporului vor trebui să-și 
asume întreaga responsabilitate pentru 
consecinţele grave a acţiunilor și inacţi-
unilor lor în raport cu autorităţile locale 
și populaţia satelor/orașelor.  

4. Suntem profund indignaţi și 
dezamăgiţi de poziţia unor 
deputaţi, fracţiuni și grupuri 

parlamentare care au cerut excluderea 
din politica bugetar-fi scală a impozi-
tului pe autovehicule, precum și a al-
tor măsuri extrem de necesare/vitale 
pentru satele și orașele din Republica 
Moldova.  În mod special, de intenţia de 
a exclude din politica bugetar-fi scală a 
impozitului pe autovehicule în conce-
pţia propusă de Ministerul Finanţelor 
și susţinută de CALM. Astfel, lipsind 
în continuare satele și orașele din Re-
publica Moldova de orice perspectivă 
și de un instrument simplu, obiectiv și 
efectiv de asigurare cu fonduri pentru 
drumuri, care de mulţi ani există în alte 
ţări. Toate acestea, pentru a păstra în 

continuare sistemul actual de distribu-
ire centralizat, netransparent și politi-
zat, care a condus la starea actuală de-
zastruoasă a drumurilor din localităţile 
noastre. Aducem aminte tuturor, că în 
prezent bugetele locale sunt lipsite de 
careva surse fi nanciare destinate dru-
murilor din intravilanul localităţilor. În 
același timp, lungimea acestor drumuri 
este de circa 40 de mii km., ceea ce înse-
amnă de 10 ori mai multe decât lungi-
mea drumurilor naţionale. Totodată, pe 
parcursul întregii perioade de indepen-
denţă a Republicii Moldova, bugetele lo-
cale NU au avut niciun leu alocat pen-
tru întreţinerea drumurilor din satele și 
orașele noastre.  În același timp, toate 
obiecţiile și rezervele faţă de introduce-
rea acestui impozit, invocate formal de 
către Ministerul Transporturilor și unii 
deputaţi, sunt absolut neîntemeiate și  
ușor de depășit printr-un dialog civilizat 
și introducerea precizărilor corespunză-
toare în proiectul respectiv de lege.    

PRIN URMARE, ÎN BAZA 
CELOR MENŢIONATE MAI SUS, 
C E R E M :

1. Examinarea obiectivă și resta-
bilirea dreptăţii în cazul prima-
rului de Taraclia. De asemenea, 

cerem Consiliului Superior al Magistraturii 
și Consiliului Suprem al Procurorilor, să exa-
mineze acest caz și să dea apreciere acţiu-
nilor judecătorilor/procurorilor care adoptă 
astfel de decizii ce afectează grav imaginea 
instituţiilor respective;

2. Oprirea tuturor presiunilor asu-
pra primarilor și altor aleși locali 
din Republica Moldova pe crite-

rii politice, cu folosirea în acest scop a insti-
tuţiilor statului. Iar tuturor colaboratorilor 
organelor de control, anchetă și judiciare,  
le cerem să-și facă datoria în cel mai corect 
mod și să-și amintească despre onoarea și 
demnitatea de ofi ţeri/judecători și funcţio-
nari publici, care au ajuns în ultimul timp 
în subsolul încrederii  din partea populaţiei; 

3. Promulgarea și publicarea Legii 
nr. 2474 pentru a exclude orice 
speculaţii privind interesele ob-

scure și presiunile care se exercită asupra 
instituţiilor statului în acest caz; 

4. Presedintelui Parlamentului, 
majorităţii parlamentare și 
deputaţilor  - să se întoarcă 

cu faţa spre autorităţile și comunităţi-
le locale și să NU excludă din politica 
bugetar-fi scală măsurile destinate con-
solidării bazei fi scale (impozitul pe au-
tovechicole și impozitul funciar). 

5. Consiliului Europei, Uniunii 
Europene, SUA și altor par-
teneri de dezvoltare ai Repu-

blicii Moldova ca să monitorizeze cât 
mai atent cazul primarului de Taraclia 
și alte cazuri similare, procesul de des-
centralizare și consolidare a autonomiei 
locale din Republica Moldova. Deoarece, 
fără reforme profunde și reale în acest 
domeniu, toate eforturile de a moderni-
za și europeniza Republica Moldova vor 
fi  sortite eșecului.     

Adoptată în cadrul Ședinţei Consili-
ului de Administrare a CALM

mun. Chișinău, 08.04.2016
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În debutul seminarului, direc-
torul executiv CALM, Viorel Furdui, 
a salutat audienţa și a menţionat 
că obiectivul principal al instruirii 
constă în consolidarea capacităţi-
lor APL de nivelul I în domeniul 
bugetării în bază de programe şi 
performanţă la nivel local: ”Buge-
tarea bazată pe performanţă este 
o metodă relativ nouă de funda-
mentare a bugetului şi un instru-
ment de management bugetar 
care asigură stabilirea priorităţi-
lor şi luarea deciziilor bugetare în 
funcţie de rezultatele programelor 
publice. Deși acest sistem de bu-
getare a început să fi e aplicat în 
toate APL de nivelul I începând cu 
anul 2016, se simte nevoia unor 
discuţii în profunzime, cu supor-
tul experţilor în domeniu. Astfel, 
pot fi  identifi cate punctele forte și 
cele slabe, dar și stabilite strate-
gii bugetare într-un caz sau altul. 
Participanţii la aceste seminare 
vor avea posibilitatea să discute 
problemele actuale care au apărut 
în legătură cu implementarea noi-

CALM ÎȘI INSTRUIEȘTE MEMBRII:

SEMINARE PRACTICE PENTRU 
CONSOLIDAREA BUGETELOR LOCALE

Pe data de 18 martie curent, 
Congresul Autorităţilor Locale 
(CALM) a dat startul unei serii 
de seminare de instruire pentru 
reprezentanţii APL, cu genericul: 
” Bugetarea pe bază de programe 
și performanţă”. Astfel, experţii 
CALM s-au deplasat în raionul 
Anenii Noi, unde au susţinut un 
curs teoretic, dar și au răspuns 
la întrebările  primarilor și 
contabililor, persoane implicate 
direct în elaborarea și gestionarea 
bugetelor locale.

Anenii Noi 

Basarabeasca

Călărași
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Rîșcani

Șoldănești

Drochia

lor modalităţi de formare și execu-
tare a bugetelor locale, precum și 
impedimentele, problemele prac-
tice care vizează administrarea 
fi nanţelor publice locale.”

Agenda instruirii  a cuprins atât 
partea teoretică, cea care înglo-
bează conceptul, aspectele legale, 
structura şi elementele programu-
lui, organizarea procesului bugetă-
rii pe programe şi performanţă, cât 
și cea practică, care prevede o sesi-
une de întrebări din partea partici-
panţilor privind bugetele bazate pe 
programe şi performanţă la nivel 
local și discutarea/colectarea în-
trebărilor stringente din domeniul 
fi nanţelor publice locale. 

Prin organizarea unor astfel 
de seminare de instruire, CALM își 
propune să asigure APL locale de 
nivelul I cu informaţia și instruirea 
necesară în vederea elaborării bu-

getelor pentru anul 2017, precum 
și să-i consilieze în ceea ce priveș-
te problemele actuale care vizează  
procesul bugetar din anul 2016.

Seria de ateliere de instruire 
a continuat  și în alte raioane ale 
ţării, în cadrul cărora autorităţilor 
publice locale au fost familiarizaţi 

cu conceptul bugetării bazată pe 
performanţă şi cu experienţa inter-
naţională în acest domeniu.  Astfel, 
la sfîrșitul luni martie au avut loc 
instruiri în raioanle Basarabeasca, 
Șoldănești, Soroca, Rîșcani și Călă-
rași.

După ce experţii CALM au rea-

lizat un transfer de informaţii utile 
pe acest segment în mai multe rai-
oane ale ţării, aceștia au convocat 
aleșii locali din raionul Șoldănești. 
Tradiţional, reprezentanţii CALM 
au prezentat cele mai relevante 
aspecte ale acestui subiect și au 
expus idei care ar putea fi  imple-

mentate cu succes la nivel local, 
astfel încât bugetarea să fi e una 
fundamentată și cu perspectivă 
pentru dezvoltarea localităţilor.

Participanţii la seminar au 
demonstrat un viu interes pentru 
subiectele discutate, și-au expus 
opiniile, dar și difi cultăţile. As-

tfel, pentru fi ecare caz în parte, cu 
ajutorul experţilor CALM, au fost 
identifi cate soluţii.

La începutul lunii aprilie, expe-
rţii CALM s-au deplasat în raioa-
nele Drochia, Strășeni și Cimișlia, 
unde au susţinut un curs teoretic, 
dar și au răspuns la întrebările 
primarilor și contabililor, persoa-
ne implicate direct în elaborarea 
și gestionarea bugetelor locale. 
În context, Valeriu Tizu, prima-
rul satului Petreni, președintele 
Asociaţiei primarilor și aleșilor 
locali din raionul Drochia, a venit 
cu un cuvint de salut pentru par-
ticipanţi: ”Sunt mulţumit de inte-
resul sporit al primarilor faţă de 
acest subiect important pentru 
administraţia publică locală. Mă 
bucur că sunt prezenţi aproape 
toţi primarii din raion. E foarte 
bine că aceste seminare vor fi  pe-
trecute în toate cele 32 de raioa-
ne ale ţării”.

Tudor Șonţu, primarul satului 
Ochiul Alb, a menţionat: ”Acest se-
minar este foarte binevenit. Am 
primit răspunsuri clare la toate 
întrebările noastre ce ţin de buge-
tarea pe bază de programe și per-
formanţă. Consider că informaţii-
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Soroca

le acumulate la acest seminar vor 
fi  foarte utile în lucrul nostru”.

La Strășeni seminarul a fost 
deschis de către Valentina Ca-
sian, primarul orașului Strășeni, 
președinte al Asociaţiei primarilor 
din r. Strășeni care i-a salutat pe 
cei prezenţi și a ţinut să mulţu-

mească CALM-ului pentru orga-
nizarea evenimentului: ”Consider 
că acest seminar informativ este 
unul binevenit, în special în con-
textul actual. Este important ca 
atât cei din administraţia publi-
că locală să cunoască ce înseam-
nă bugetarea pe bază de progra-

me și performanţă.”
Tudor Scutaru, primarul satu-

lui Căpriana a menţionat:”Consider 
că acest seminar informativ este 
unul util și necesar iar tema semi-
narului prezintă interes atît pentru 
primari cît și pentru contabilii din 
cadrul primariilor.”

Pe parcursul întrunirii, partici-
panţi la aceasta sesiune de infor-
mare, au fost asiguraţi cu un set de 
materiale informative care îi vor 
ajuta în cunoașterea mai bună și 
mai profundă a bugetării pe bază 
de programe și performanţă.

La data de 7 aprilie curent, 

Strășeni

Cimișlia

CALM ÎȘI INSTRUIEȘTE MEMBRII:

SEMINARE PRACTICE PENTRU 
CONSOLIDAREA BUGETELOR LOCALE

Congresul Autorităţilor Locale din 
Moldova în comun cu Asociaţia 
Primarilor din raionul Cimişlia a 
întrunit reprezentanţi ai APL în 
cadrul seminarului de instruire 
„ Bugetarea bazată pe programe 
şi performanţă.“ Cu un cuvânt de 
salut pentru participanţii mesei 
rotunde au venit doamna Tatiana 
Badan, președintele Congresului 
Autorităţilor Locale din Moldo-
va. ”Consider că acest seminar 
informativ este unul binevenit și 
cu siguranţă necesar. Informaţia 
care va fi  prezentată de domnii 
experţi, ne va ajuta să cunoaș-
tem mai bine aspectele bugetării 
bazate pe programe şi performa-
nţă. Astfel, astăzi avem ocazia 
să obţinem răspunsuri la toate 
întrebările ce ne interesează pe 
noi ca reprezentanţi ai APL”, a su-
bliniat Badan.

Seminarul a fost moderat de 
către experţii CALM, Galina Colun 
și Nicolae Tudoreanu, primar de 
Festeliţa. Acesta s-a fi nalizat cu 
un schimb de opinii, consultări, 
discuţii asupra aspectelor practice.

Instruirea are loc în cadrul 
Proiectului  „Consolidarea 
capacităţilor CALM în dome-
niul fi nanţelor publice“, imple-
mentat de Congresul Autori-
tatilor Locale din Moldova, în 
parteneriat cu Asociaţia Au-
torităţilor Locale din Slovacia 
(ZMOS) și Asociaţia ofi ţerilor 
fi nanciari din Administraţia 
Publică Locală din Slovacia 
(AKE SR) și este fi nanţat de 
Ofi ciul Regional PNUD pentru 
Europa și ţările CSI.
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Din 898 de primari din Republica Mol-
dova 184 sunt femei – membre ale Reţelei 
Femeilor din cadrul CALM, iar 714 sunt 
bărbaţi. Un calcul simplu ne demonstrea-
ză că rata femeilor primar este de 20,49%, 
în timp ce datele din Sud-Estul Europei 
constituie doar 6,5%.  Pe locul doi se cla-
sează Bulgaria, cu 13,21%, iar pe treapta 
a treia s-a poziţionat Albania, cu 13,11%. 
Ultimul clasat este Federaţia Bosnia si 
Herţegovina, cu 2,5%. România ocupă po-
ziţia a 10-a, din cele 13 ţări participante la 
sondaj, cu o rată de 3,64%, adică doar 116 
femei primar din totalul de 3188 primari.
Ţinem să menţionăm faptul că, faţă 

de sondajul regional efectuat cu 4 ani 
în urmă,  Republica Moldova și-a îm-
bunătăţit indicatorii de la 18%  femei 
primar după alegerile locale din 2011 la 
20,49% după alegerile locale din 2014. 
În schimb, în Sud-estul Europei,  media 
per regiune a descrescut de la 8,74% fe-
mei primar la 6,5%.

Amintim că, Reţeaua Femeilor din 
cadrul CALM a fost creată în decembrie 
2011 şi reprezintă o platformă a femeilor 
din administraţia publică locală – primari, 
președinţi de raioane, consilieri,  secretari, 

RM, LIDER REGIONAL PRIVIND 
REPREZENTATIVITATEA FEMEILOR 
ÎN FUNCŢIA DE PRIMAR!

Congresul Autorităţilor Locale (CALM), în calitate de promotor consecvent și 
fervent al egalităţii de gen  și al ideii că femeile trebuie să fi e prezente plenar în 
organele de conducere de diferit nivel, a pledat  și va pleda, de la tribune naţiona-
le și internaţionale, pentru o implicare cât mai activă a reprezentantelor genului 
frumos în procesul decizional. Cu atât mai îmbucurător faptul că eforturile noas-
tre comune au generat o schimbare esenţială. Astf el, un studiu efectuat recent de 
către Reţeaua Asociaţiilor Autorităţilor Locale din Sud-estul Europei (NALAS), 
membru al căreia este și CALM, scoate în evidenţă o realitate salutabilă - Republi-
ca Moldova este lider regional la capitolul ”femei în funcţie de primar”.

lucrători ai APL – având menirea de a dez-
volta liderismului feminin şi a spori rolul 
femeilor în procesul decizional la nivel lo-
cal şi naţional.

În cadrul Reţelei Asociaţiilor Autori-
tăţilor Locale din Sud-estul Europei (NA-
LAS) a cărei membru este CALM, în ceea 

ce privește egalitatea de gen și promova-
rea liderismului feminin,  Reţeaua Femei-
lor CALM este privită ca un exemplu de 
succes ce este necesar de urmat. Astfel, 
Planul de acţiuni pentru componenta gen-
der a Strategiei NALAS pentru anii 2013-
2017 include replicarea între Asociaţiile 

membre a acestei practici de succes, res-
pectiv Reţeaua Femeilor CALM joacă rolul 
de mentor în împărtășirea și preluarea de 
către alte Asociaţii APL din regiune a acti-
vităţilor în domeniul promovării egalităţii 
de gen și abilitării femeilor întru sporirea 
rolului femeilor în procesul decizional.
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Drept imbold pentru organi-
zarea acestor ateliere de lucru 
a servit faptul că, la moment, 
din cele 184 de femei primar 
din republică - 90 sunt la pri-
mul mandat şi 49 la al doilea 
mandat. În cadrul activităţilor 
desfășurate cu participarea lor, 
dar şi a discuţiilor purtate cu 
ele s-a  aprobat tematica pro-
blemelor ce au fost incluse pe 
agenda atelierelor de lucru. Un 
factor important a reprezentat 
faptul că facilitatori  la ateli-
erele de lucru au fost colegele 
lor,  primăriţe cu 3-6 mandate, 
care, bazându-se pe experienţa 
proprie, pe legislaţia în vigoa-
re, au pus la dispoziţia partici-
pantelor modele de documente 
care necesită a fi  elaborate de 
către primar, consiliul local, 
Planuri de acţiuni pe diferite 
tematici, modele de scenariu, 
inclusiv de desfăşurare a ședi-
nţei consiliului local.

În debutul ședinţei de lucru, 
directorul executiv CALM, Vio-
rel  Furdui, a salutat interesul 
din partea primăriţelor pentru 
astfel de întâlniri constructive 
și a menţionat că Reţeaua fe-
meilor CALM a fost concepută 

în calitate de platformă de co-
municare pentru diferite cate-
gorii de aleși și funcţionari pu-
blici locali. 

Totodată, Furdui a subliniat 
că, pe parcursul celor cinci ani 
de existent, Reţeaua a reușit să 
devină un veritabil forum pen-
tru schimbul de idei, cunoști-
nţe și experienţe.

”LOCUL ȘI ROLUL 
UNEI FEMEI 
ÎN SOCIETATE 
TREBUIE EXTINSE 
CÂT MAI MULT!”

PRIMĂRIŢELE, ÎN AVANGARDA SOCIETĂŢII. 
REŢEAUA FEMEILOR CALM: 

REALIZĂRI ȘI PERSPECTIVE!
Pe data de 17 martie curent 

a fost organizat atelierul de 
lucru cu genericul: ”Consolida-
rea capacităţilor femeilor pri-
mar în APL și în societate”. La 
sediul CALM și-au dat întâlnire 
zeci de femei primar, care sunt 
la primul sau la al doilea man-
date în serviciul comunităţilor 
locale. Reuniunea este parte 
integrantă a seriei de patru 
ateliere de lucru, care au în ca-
litate de ax director consolida-
rea capacităţilor femeilor din 
APL, promovarea comunicării 
ca o modalitate efi cientă de 
transfer de informaţii utile în-
tre primăriţe, dar a schimbului 
de bune practici între ele. 

Președintele Reţelei Femei-
lor CALM, Nina Costiuc,  primar 
de Budești, a subliniat că locul 
și rolul unei femei în societate 
trebuie extinse cât mai mult, și 
asta deoarece femeile, în pofi -
da laturii lor fragile, dau dova-
dă de calităţi excepţionale în 
gestionarea treburilor unei lo-
calităţi: ”Prin activităţile des-
fășurate,  RF  contribuie la ri-
dicarea nivelului de încredere 
în forţele proprii  și la stimu-
larea dezvoltării  personale a 
tuturor categoriilor de femei, 
în vederea sporirii  participă-
rii  acestora  în  procesul  de-
cizional la nivel local. Repre-
zentantele APL din întreaga 
republică și-au expus dorinţa 
de a se întâlni mai frecvent, 
fi ind convinse că schimbul de 
experienţă, la fel ca acesta de 
astăzi, poate fi  făcut și acasă, 
iar bunele practici implemen-
tate în Moldova  merită să fi e 
cunoscute și preluate.” 

Secretarul-coordonator al  
RF CALM, Nadejda Darie, expert 
dezvoltare locală, a specifi cat: 
”Femeile primar sunt foarte 
importante pentru CALM. Nu 
în zădar și în fruntea organi-

”FEMEILE PRIMAR 
SUNT FOARTE 
IMPORTANTE 
PENTRU CALM. 
NU ÎN ZĂDAR 
ȘI ÎN FRUNTEA 
ORGANIZAŢIEI 
ESTE O FEMEIE!”                  

zaţiei este o femeie. RF, creată  
în decembrie 2011, continuă 
să se manifeste și la moment 
destul de activ. Spun aceste 
cuvinte cu mândrie, căci pe 
parcursul acestei perioade, 
RF  a devenit, pe drept cuvânt, 
o familie pentru femeile care 
activează în APL.  Misiunea ei 
de a  consolida capacităţile și 
abilităţile femeilor  din APL se 
realizează  pas cu pas. Femei-
le participante au discutat și 

astăzi cu interes despre locul 
femeii în societate, cum pot fi   
implicate  femeile în procesul 
decizional, despre creşterea 
efi cienţei aduse de implicarea 
femeilor în organizaţie/comu-
nitate, cum pot fi  dezvoltate  
abilităţile de lider şi  susţi-
nute  tinerele lidere,  despre 

combaterea stereotipurilor, 
despre proiectele ambiţioase 
dezvoltate de colegele cu o ex-
perienţă mai mare etc.”

Fiecare atelier de lucru a 
avut şi două sesiuni importan-
te, cum ar fi :  asistarea femeilor 
din APL care se afl ă la primul 
mandat pentru dezvoltarea ca-
pacităţilor de management și 
de luare a deciziilor, activităţi  
de mentorat şi Modele de bune 
practici  din activitatea femei-
lor  primar. 

Primăriţele participante la 
atelier și-au prezentat succese-
le și au împărtășit experienţa 
proprie cu colegele lor. Astfel, 
Valentina Carastan, primar de 
Slobozia Mare, Cahul, fi ind la 
al treilea mandat, a prezentat 
atât modele de documente care 
urmează a fi  elaborate, cât şi 
etapele de pregătire a pache-
tului de documente pentru 
procedura de Achiziţii Publice. 
Totodată, edilul a oferit detalii 
privind obligaţiunea primaru-
lui,  conform Legii nr. 140 din 
14.06.2013, în ceea ce priveș-
te protecţia specială a copiilor 
afl aţi în situaţie de risc și a ce-
lor separaţi de părinţi.

Etapele de  elaborare  și 
coordonare a  setului de docu-
mente  necesare pentru începe-
rea implementării unui proiect  
a fost prezentat de  Ana Di-
cusar, primar de Cetireni, Un-
gheni, care este la al patrulea 
mandat.

Edilul de Chișcăreni le-a 
făcut cunoștinţă cu proiectul 
său de sufl et, și anume fonda-
rea serviciului intercomunitar 
Chișcăreni. 

Silvia Ţurcanu a subliniat 
că succesul s-a datorat perse-
verenţei, dar și lucrului per-
manent cu oamenii: ”Primarii 
au consultat opinia locuito-
rilor și au decis să coopere-
ze în vederea soluţionării în 
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PRIMĂRIŢELE, ÎN AVANGARDA SOCIETĂŢII. 
REŢEAUA FEMEILOR CALM: 

REALIZĂRI ȘI PERSPECTIVE!

comun a problemelor locale 
reieșind din realităţile prac-
tice: este foarte greu și foarte 
costisitor de organizat între-
prinderi comunale în cadrul 
fi ecărei localităţi și pentru 
fi ecare serviciu în parte. Ex-
tinderea și dezvoltarea ser-
viciilor publice comunale, în 
comun cu satul Chișcăreni, a 
fost unica soluţie pentru lo-
calităţile Ciuciuieni, Coșco-
deni, Dumbrăviţa, Iezărenii 
Vechi și Taura Veche, de a 
rezolva problema deszăpezi-
rii, profi lării drumurilor, co-

tea. Mă simt obligată sa fac 
aceste lucruri.”  Primăriţa 
este convinsă că o localitate 
se poate dezvolta doar dacă 
oamenii fac o echipă. Pensi-
onari, tineri, proaspete mă-
mici, persoane cu dizabilităţi, 
cu toţii s-au învăţat să scrie 
proiecte ca să dezvolte locali-
tate în care locuiesc.

Primăriţa de Văleni, Silvia 

Șterbeţ, a venit cu o comunica-
re valoroasă în ceea ce priveș-
te importanţa parteneriatelor 
pentru dezvoltarea proiectelor 

durabile în comunităţi, în do-
meniul turismului rural: ”Par-
teneriatul este o cooperare 
benevolă între două părţi 
care au convenit să lucreze 
în comun pentru realizarea 
unor scopuri comune. Formu-
la unui parteneriat de succes 
este Conjugarea eforturilor= 
Soluţionarea unei probleme= 
Durabilitatea în dezvoltarea 

comunităţii.” Satul Văleni   
poate fi  considerat pe bună 
dreptate un laborator al tra-
diţiei populare, folclorului, da-

lectarea organizată a deșeu-
rilor menajere și amenajării 
gunoiștilor (datorită faptu-
lui că localităţile sunt mici, 
iar bugetele modeste).  Toto-
dată, astăzi aceste șase co-
munităţi au capacitatea de a 
rezolva cu forţe proprii  pro-
blema întreţinerii drumuri-
lor și  gunoiștilor, serviciile 
prestate sunt chiar cu 20 % 
mai iest ine decât preţurile 
medii existente.”  

Primăriţa de Băhrinești, 
Feodosia Bunescu, care este la 
al treilea mandat,  a povestit 
cum a reuşit să schimbe per-
spectivele satului natal. Cu 

trei ani în urmă, a reinventat 
democraţia directă. Primăriţa 
a găsit o metodă ca să-i mobi-
lizeze şi motiveze pe oamenii 
din sat să-şi dorească o viaţă 
mai bună. Edilul le-a oferit 
posibilitatea locuitorilor să 
fi e şi ei primari. La începutul 
fi ecărei luni, ea  alege 12 aju-
toare, iar aleşii fac o şedinţă 
prin care pregătesc planul de 
muncă: „Când ai resurse in-
formaţionale, materiale şi 
oameni competenţi, devii 
practic obligat, în calitate 
de persoană cu o funcţie de 
decizie, să utilizezi aceste 
bunuri ca să ajuţi comunita-
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tinilor strămoşeşti.  Un argu-
ment în favoarea acestei idei 
este Festivalul Etno-Folcloric 
“Dulce Floare de Salcâm”, înfi -
inţat la 21 mai 2008, este deja 
la a 9 ediţie.

Președintele CALM, Tatia-
na Badan, primar de Selemet, 
își prezintă satul simplu: ”O 
localitate dezvoltată în care 
vrei să rămâi!” Iar membrii 

Asociaţiei obștești ”Baștina” 
și-au împărtășit experienţa în 
a mobiliza localnicii, de aca-
să și din afara ţării: ”Pe par-
cursul anilor am acumulat  

experienţă prin realizarea 
mai multor proiecte sociale 
în diferite domenii cu susţi-
nerea inclusiv a băştinaşilor 
migranţi. În cadrul asociaţi-
ei activează localnici activi 
și migranţi reveniţi, dornici 
să facă schimbarea în loca-
litate prin implicare şi atitu-
dine. Comunitatea are un rol 
esenţial în crearea şi valori-

fi carea condiţiilor adecvate 
pentru dezvoltarea satului. 
Implicarea migranţilor adu-
ce competenţe / inovaţii şi 
progres.”

Dezvoltarea Economică Lo-
cală (DEL)   în comuna Pelinei, 
raionul Cahul a fost un alt im-
bold al schimbului de experie-
nţă. Astfel, un model de bune 
practici, care poate fi  preluat a 
fost  prezentat de  Nina Mun-
teanu, primarul acestei locali-
tăţi, care este la al 2-lea man-
dat. Scopul acestui proiect este 
îmbunătăţirea calităţii vieţii 
populaţiei locale cu implicarea 
sectorului public, de afaceri şi 

non – guvernamental, crearea 
locurilor de muncă, stoparea 
migraţiei,  lupta cu sărăcia în 
multe familii din mediul rural. 
Totodată, ideea s-a cristalizat 
în crearea Centrului de Plani-
fi care Economică, care este do-
tat cu calculator, imprimantă, 
tel/ fax, instruire, consultanţă 
în domeniul lansării unei afa-
ceri, înregistrarea unei AEI 
(Asociaţie de Economii şi Îm-
prumut), crearea  Fondului Gi-
ratoriu, acordarea împrumu-
tului cu o dobândă mult mai 
mică decât la băncile comer-
ciale doritorilor să dezvolte o 
afacere. 

Primăriţele, prezente la 
atelier,  au subliniat că reu-
niunea a fost una foarte 
productivă. Prin intermedi-
ul unor astfel de întâlniri au 
posibilitatea să se cunoască 
mai bine, să organizeze în-
tâlniri tematice, profesionale, 
să facă schimb de experienţă 
- ceea ce este destul de impor-
tant mai ales pentru doamne-
le primar care sunt la primul 
mandat și sunt ferm convinse 

că au ce învăţa de la colegele 
lor care au mai mulţi ani de 
experienţă în administraţia 
publică.   

Amintim că, Reţeaua 
Femeilor din cadrul CALM 
a fost creată în decembrie 
2011 şi reprezintă o platfor-
mă a femeilor din adminis-
traţia publică locală – pri-
mari, președinţi de raioane, 
consilieri,  secretari, lucră-
tori ai APL – având menirea 
de a dezvolta liderismul fe-
minin şi a spori rolul femei-
lor în procesul decizional la 
nivel local şi naţional.

PRIMĂRIŢELE, ÎN AVANGARDA SOCIETĂŢII. 
REŢEAUA FEMEILOR CALM: 

REALIZĂRI ȘI PERSPECTIVE!
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Reprezentanţii CALM, dar și 
cei ai Departamentului Situaţii 
Excepţionale, au vizitat mai multe 
unităţi de pompieri voluntari din 
regiunile Austriei, în cadrul proi-
ectului  de cooperare moldo-aus-
triac „Consolidarea structurilor de 
securitate din Republica Moldo-
va - un program  de dezvoltare a 
oraşelor, regiunilor şi protecţiei ci-
vile”.  Turul de familiarizare a cu-
prins regiunile Ludesch, Rankweil 
şi Vorarlberg, unde activează uni-
tăţi ale pompierilor voluntari care 
intervin în situaţii de risc, după ce 
primesc apelul de urgenţă. Civilii 
califi caţi lichidează consecinţele 
situaţiilor excepţionale, fi ind do-
taţi cu utilaj şi echipament de in-
tervenţie.  Pompierii voluntari nu 
sunt salarizaţi, dar au posibilita-
tea să activeze stabil în alte locuri 
de muncă şi sunt chemaţi doar la 
necesitate. Întreţinerea unităţilor 
locale de pompieri este efectuată 
din sursele comunitare, iar o parte 

din buget este alocată de către pri-
măriile regiunilor. Scopul funcţio-
nării unităţilor voluntare este de a 
asigura securitatea comunităţilor 
în situaţii de risc. Conform hărţii 
administrativ-teritoriale, în Aus-
tria sunt 120 de comunităţi unde 
activează  pompieri voluntari. 

ÎN AUSTRIA, 5 LA 
SUTĂ DIN BUGETUL 
LOCALITĂŢILOR SUNT 
DESTINATE ANUME 
ASIGURĂRII FUNCŢI
ONALITĂŢII ACESTOR 
UNITĂŢI. LA NOI ESTE 
NEVOIE DE INIŢIA
TIVE LEGISLATIVE, 
CARE SĂ STIPULEZE 
CLAR CARE SUNT RE
GULILE DE JOC.

Maria Galiţ, primar de Săra-
ta Veche, președintele Asociaţi-
ei CALM a primarilor din raionul 
Fălești a menţionat că vizita în 

”VREM ȘI TREBUIE SĂ ASIGURĂM 
SERVICII PUBLICE CA ÎN AUSTRIA!”PRIMARII CALM: 

Recent, o delegaţie CALM a participat la un seminar care a 
avut drept ax director diseminarea experienţei Austriei în ceea 
ce privește asigurarea unor servicii impecabile populaţiei în do-
meniul gestionării situaţiilor excepţionale, și anume crearea și 
funcţionarea posturilor pompierilor voluntari. Transferul de 
bune practici a avut loc graţie cooperării dintre CALM și autori-
tăţile locale din Austria și, fără îndoială, datorită prietenului au-
torităţilor locale din Republica Moldova, Hans Kohler, fost pri-
mar și membru al Parlamentului austriac.

Austria a fost una memorabilă și 
cu foarte multe lecţii de învăţat: 
”Autorităţile locale sunt cel mai 
aproape de nevoile cetăţenilor, 
sunt primele interesate în asi-
gurarea funcţionării bune a ser-
viciilor publice, inclusiv a celor 
care se afl ă în subordinea auto-
rităţilor centrale. Suntem siguri 
că dacă în Republica Moldova 
s-ar întreprinde acţiuni concrete 
în domeniul descentralizării și 
consolidării autonomiei locale, 
atunci și programele care funcţi-
onează ca unse în Austria s-ar 
înrădăcina în localităţile noas-
tre. Cu sprijinul CALM, am avut 
oportunitatea să vedem cum fun-
cţionează în practică aceste pos-
turi, ca apoi să implementăm și 
în ţara noastră proiecte de acest 
gen. Austriecii au o tradiţie de 
150 de ani în acest domeniu, iar 
mândria de a fi  pompier voluntar 
este în sângele lor, este o onoare 
și un prestigiu. Și oamenii din jur 
conștientizează cât de important 
este să-și securizeze viaţa și ave-
rea. Și la nivel de autorităţi cen-
trale este înţeles acest lucru. În 
Austria, 5 la sută din bugetul lo-
calităţilor sunt destinate anume 
asigurării funcţionalităţii aces-
tor unităţi. La noi este nevoie de 
iniţiative legislative, care să sti-
puleze clar care sunt regulile de joc. 
Deocamdată, ne mișcăm înainte cu 
ceea ce avem: am identifi cat un lo-
cal potrivit, am aplicat la un proi-
ect polonez prin care ne dorim să 
pregătim un mic grup de voluntari. 
Sperăm, cu implicarea lui Hans Ko-
hler, să putem merge înainte. Dom-
nia sa a vizitat ţara noastră chiar 
în cadrul evenimentelor din 2009, 
atunci când a fost incendiat Par-
lamentul. Atunci, a înţeles că Re-
publica Moldova are un sistem de 
intervenţie în situaţii excepţionale 
cu mari probleme. Astfel, cu ajuto-
rul domniei sale, timp de 15 ani în 
localităţile noastre au ajuns peste 
25 de autospeciale moderne, dar și 
alte echipamente importante.” 

ÎN AUSTRIA, POM
PIERII VOLUNTARI 
REPREZINTĂ O COMU
NIUNE DE OAMENI 
PENTRU CARE AȘI 
ASUMA ACEASTĂ SAR
CINĂ ESTE O DATORIE 
ȘI O ONOARE CIVICĂ!

La rândul său, Sergiu Lazar-
chevici, viceprimar, Sipoteni, Că-
lărași, care a mers alături de alţi 
edili locali în Austria, a rămas im-
presionat de faptul că activitatea 
în cadrul unităţilor de pompieri 
voluntari este considerată o onoare 

și o datorie civică de către cetăţeni: 
”Ceea ce am văzut acolo este o co-
muniune de oameni pentru care 
a fi  pompier voluntar este o da-
torie civică. În satul nostru, prac-
tic, avem dezvoltat acest serviciu, 
am delimitat șase sectoare, în 
care au fost desemnaţi câte patru 
voluntari. Totuși, suntem nevoiţi 
să acţionăm după formule primi-
tive: atunci când este vorba des-
pre un incendiu de vegetaţie sau 
unul în sectorul privat, stingem 
focul cu măturile și găleţile cu 
apă.  Am avut o discuţie cu Hans 
Kohler și i-am explicat că, pentru 
satul Sipoteni, problema gestio-
nării bune a situaţiilor excepţio-
nale este o prioritate. Doar de la 
începutul anului, două persoane 
au decedat în incendii. Domnia 
sa mi-a promis că, în luna mai, 
va vizita localitatea noastră și 
va dona pompierilor voluntari 
24 de echipamente individuale. 
După ce se va documenta la faţa 
locului, e posibil să primim și o 

autospecială, astfel încât până 
ajung pompierii din Călărași, să 
putem interveni cât mai efi cient 
cu forţele proprii.” 

Vasile Casian, primar de Scu-
leni, Ungheni, a reiterat necesita-
tea dezvoltării unei reţele de astfel 
de servicii în localităţile din Repu-
blica Moldova: ”În Austria, ima-
ginea pompierului se cultivă din 
fragedă copilărie, iar aceasta în-
truchipează un erou naţional, un 
salvator, iar fi ecare copil visează 
să i se asemene. Aceste unităţi 
sunt pentru și foarte aproape de 
oameni. Într-o localitate, sediului 
unităţii este construit chiar în 

preajma unei grădiniţe și acest 
fapt nu este unul întâmplător, 
pentru că astfel cei mici sunt 
educaţi în spirit civic. Cele văzu-
te mă determină și mai mult să 
dezvolt un astfel de serviciu în lo-
calitate. Încercăm să introducem 
ceva inovativ. De ce nu? Avem 
în sat și noi eroii noștri, care au 
trec prin Afganistan, Transnis-
tria sau Cernobîl. Am identifi cat 
deja o clădire, am asigurat un 
suport de la Consiliul raional de 
250 de mii de lei ca să dezvoltăm 
serviciul, dar suntem în căutarea 
fondurilor suplimentare, pe care 
vrem să-i obţinem în cadrul unui 
proiect transfrontalier.” 

Amintim că, prima unitatea de 
pompieri voluntari a fost deschisă la 
sfârşitul anului 2015 în localitatea 
Terebna, raionul Edineţ. Deschide-
rea postului a fost posibilă în urma 
susţinerii proiectului de adminis-
traţia publică locală care a susţinut 
voluntariatul şi a promovat mesajul 
securităţii în rândul localnicilor.
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Directorul programului, Anasta-
sia Primov, a menţionat că interesul 
reprezentanţilor autorităţilor publi-
ce locale faţă de instruiri la această 
temă este foarte mare. În doar o săp-
tămână, organizatorii au primit peste 
70 de scrisori prin care primari din 
diferite raioane îşi exprimă intenţia 
de a participa în program.

„Proiectul presupune instruirea 
primarilor în scrierea proiectelor 
de asistenţă externă şi atragerea 
fondurilor pentru soluţionarea pro-
blemelor comunităţii. Avem aici 
primari care au dorinţa foarte 
mare de a schimba spre bine viaţa 
oamenilor din comunităţile lor, iar 
misiunea proiectului este să-i aju-
tăm și să-i ghidăm pe acest drum”, 
a declarat Anastasia Primov, director 
al companiei de comunicare Fabrica 
de imagine.

Trainingul „Un primar implicat - 
o comunitate prosperă” este organizat 
în două etape a câte două zile. La pri-
ma etapă (23-24 ianuarie 2016) aleșii 
locali au fost instruiţi cum să implice 

SOLUŢII PENTRU ATRAGEREA FONDURILOR DE ASISTENŢĂ EXTERNĂ! 
PRIMARII MOLDOVEI ÎN ACŢIUNE: 

Primari din 30 de localităţi din nordul și sudul Republicii 
Moldova, afl aţi la primul lor mandat, au participat la cea de-a 
doua etapă a trainingului „Un primar implicat – o comunitate 
prosperă”, organizat de compania de comunicare Fabrica de 
imagine, cu sprijinul Ambasadei Britanice la Chișinău.În cadrul 
programului, aleșii locali au fost instruiţi cum să scrie proiecte 
de dezvoltare a localităţii lor, după toate cerinţele donatorilor 
internaţionali și locali.

întreaga comunitate în identifi carea 
și soluţionarea problemelor, cum 
să-și creeze echipe şi să identifi ce 
donatorii care oferă suport pentru re-
zolvarea problemei din localitate etc. 
Participanţii au primit şi teme pentru 
acasă. Astfel, timp de şase săptămâni, 
fi ind ghidaţi de traineri, primarii au 
identifi cat care este de fapt problema 
ce afectează majoritatea locuitorilor, 
care sunt cauzele ei şi cum aceasta 

poate fi  rezolvată, au elaborat bugetul 
şi au descris cum se va asigura mo-
nitorizarea şi durabilitatea lucrărilor.

În timpul celui de-al doilea trai-
ning, care a avut loc pe 10 şi 11 mar-
tie, formatorii programului, au ana-
lizat proiectele scrise de primari şi 
au oferit fi ecăruia din ei sugestii de 
îmbunătăţire a conţinutului.

„Am construit astfel curricula 
acestui program, încât nu doar să 
informăm primarii, ci şi să le for-
măm abilităţi practice de a scrie un 
proiect. Este important să consoli-
dăm aceste capacităţi. Pe parcursul 
trainingului am identifi cat cel puţin 
5 persoane care ar putea deveni la 
rândul lor traineri şi care ar putea 
să-i înveţe pe alţi primari să scrie 
proiecte”, a spus Angela Stafi i, forma-
tor al programului.

Tatiana Udrea de la Biroul pentru 
Cooperare Transfrontalieră al Cance-
lariei de Stat a Republicii Moldova 
le-a prezentat participanţilor proiec-
tele pentru care aceştia sunt eligibili 
şi pot depune dosarele.

În program au participat primarii 
localităţilor: Pelinia (Drochia), Răuţel 

şi Călugăr (Făleşti), Pepeni (Râşcani), 
Rădoaia (Sângerei), Vărăncău (Soro-
ca), Târnova, Şofrâcani, Stolniceni 
şi Zăbriceni (Edineţ), Scăieni (Don-
duşeni), Cinişeuţi (Rezina), Manta, 
Cucoara şi Roşu (Cahul), Cania şi Lăr-
guţa (Cantemir), Gradişte (Cimişlia), 
Talmaza şi Popeasca (Ştefan Vodă), 
Ţânţăreni (Anenii Noi), Ceadâr-Lunga 
şi Vulcăneşti.

Anatolii Topal, primarul oraşului 
Ceadâr-Lunga, UTA Găgăuzia, este unul 
din cei 30 de participanţi la training: 
„Pentru noi, primarii afl aţi la primul 
mandat, acest seminar este foarte 
bun şi instructiv. Este un ajutor real 
acordat primarilor în pregătirea şi 
scrierea proiectelor, de care avem ne-
voie foarte mult. La primul training ni 
s-au dat direcţiile, apoi noi am lucrat 
în localitate, iar acum suntem pe ulti-
ma sută de metri în scrierea proiectu-
lui. Ne-am gândit să scriem un proiect 
care să asigure accesul populaţiei la 
servicii culturale prin reparaţia casei 
de cultură din oraş”.

Primarul satului Tîrnova din rai-
onul Edineţ, Cornelia Rusu, spune că 
în localitatea pe care o reprezintă în 

ultimii 12 ani nu a fost realizat niciun 
proiect de dezvoltare. „Cred că astfel 
de training-uri sunt necesare nu 
doar pentru primarii de la primul 
mandat, dar şi pentru cei de la al 
doilea şi celelalte mandate. Astăzi, 
când câştigarea unui proiect îţi dă 
şansa să rezolvi probleme reale ale 
localităţii, consider că este foarte 
important să ştim să-l scriem co-
rect, iar aceste instruiri ne-au oferit 
multe cunoştinţe practice şi ne-au 
ajutat foarte mult în acest sens”.

După training primarii urmează 
să facă modifi cările recomandate în 
proiectele lor şi să expedieze versiu-
nea fi nală formatorului. Până la sfâ-
rşitul programului, fi ecare din partici-
panţi va avea un proiect bine elaborat 
cu care vor putea aplica pentru a obţi-
ne fonduri de la donatori. 

Trainingul „Un primar implicat - 
o comunitate prosperă” este organizat 
de compania de comunicare Fabrica 
de imagine în cadrul programului 
„Suport strategic pentru Autorităţile 
Publice Locale din Republica Moldo-
va”, fi nanţat de Ambasada Marii Bri-
tanii la Chișinău.
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INIŢIATIVĂ REVOLUŢIONARĂ INTERMEDIATĂ DE CALM: 
ROMÂNIA VA LANSA PROIECTE PENTRU DEZVOLTAREA 
ORAȘELOR ȘI SATELOR DIN REPUBLICA MOLDOVA!

Demersurile Congresului Autorităţilor 
Locale din Moldova(CALM) dau roade! În 
urma mai multor intervenţii privind nece-
sitatea aprofundării relaţiilor dintre loca-
lităţile de pe cele două maluri ale Prutului, 
inclusiv prin derularea unor proiecte cu 
fi nanţare din România, Bucureștiul a luat 
decizia de a privilegia orașele și comunele 
din Republica Moldova care au înfrăţiri cu 
localităţi din România. Declaraţia a fost 
făcută de premierul român Dacian Cioloș, 
la Adunarea Generală a Asociaţiei Comune-
lor din România. La întrunire o delegaţie a 
Congresului Autorităţilor Locale (CALM). 
Evenimentul a fost un prilej bun pentru 
cei peste 500 de primari să discute subi-
ecte legate de activitatea asociaţiei, eva-
luarea Acordului de parteneriat încheiat 
între Asociaţia Comunelor din România și 
Ministerul Dezvoltării Regionale și Admi-
nistraţiei Publice, propuneri legislative 
menite să îmbunătăţească activitatea de la 
nivelul comunelor, prezentarea proiecte-
lor cu fi nanţare europeană nerambursabilă 
implementate de ACoR.

În cadrul discursului susţinut la 
Adunarea Generale a Asociaţiei Comu-
nelor din România(ACoR), Dacian Cioloş 
a anunţat că doreşte, în afara relaţiilor 
la nivelul celor două Guverne, să stimu-
leze cooperarea la nivel local între Ro-
mânia şi Republica Moldova. Referirea 
premierului a fost prilejuită de preze-
nţa în sală a unei delegaţii de primari 
din partea CALM. „Vrem să privilegiem 
acele comune sau acele oraşe din R 
Moldova care au înfrăţiri cu comune 

sau oraşe din România“, a spus pri-
m-ministrul.

În context, Emil Drăghici, preşedin-
tele ACoR, în aplauzele celor prezenţi, 
a menţionat:  „Daţi-mi voie să vedem 
că avem un obiectiv comun. România 
şi Republica Moldova: ”Nu desfi inţă-
rii comunelor şi satelor. Da, unifi că-
rii statelor!“. El a făcut trimitere la o 
afi rmaţie anterioară a premierului care 
considera fragmentarea teritorială la 
nivel local ca fi ind unul din factorii ne-
gativi care trebuie avuţi în vedere. În 
acest context, premierul a simţit nevoia 
să explice poziţia sa, iar unul dintre 

argumente a fost necesitatea utiliză-
rii efi ciente a resurselor bugetare: „Eu 
înţeleg obiectivul, intenţia de a nu 
desfi inţa comune şi sate, dar atunci 
haideţi să găsim modalităţi pentru 
a creşte efi cienţa utilizării resurse-
lor bugetare pentru că, haideţi să 
fi m sinceri şi pragmatici, acolo unde 
avem sate de câteva zeci de locuitori 
şi unde la nivelul primăriilor aveţi 
10-20 de angajaţi şi veniţi să solici-
taţi resurse pentru funcţionarea ad-
ministraţiei, la nivel central, cum pu-
tem privi în perspectivă dezvoltarea 
satului respectiv. Asta e întrebarea la 

care trebuie să găsim răspunsul: ”Ce 
perspective găsim comunităţilor ru-
rale, comunităţilor locale pe viitor şi 
cum putem folosi fondurile europene 
pe care le avem într-un mod mai efi -
cient?”. Bun, dacă nu desfi inţăm sate, 
haideţi să găsim alte modalităţi prin 
care să putem creşte efi cienţa utiliză-
rii fondurilor pe care le avem la dis-
poziţie“, a spus Cioloş.

Președintele CALM, Tatiana Badan, 
a reiterat nevoile APL din Republi-
ca Moldova și importanţa unor relaţii 
strânse cu România, care înregistrează 
succese la capitolul implementarea re-
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ORAȘELOR ȘI SATELOR DIN REPUBLICA MOLDOVA!
formelor în APL: ”Republica Moldova 
are nevoie de reforme reale și nu de-
clarative sau mimate. Cunoaștem și 
vedem cu toţii ce se întâmplă în Repu-
blica Moldova și cum dintr-o istorie 
de succes, am ajuns o istorie de insuc-
ces. Credem că a venit timpul ca par-
tenerii noștri de dezvoltarea, să-și re-
gândească abordările de până acum. 
Atât la nivel de priorităţi, cât și la 
nivel de direcţii de acţionare. Credem, 
că o parte din vină pentru ceea ce s-a 
întâmplat și se întâmplă în Moldova, 
trebuie sa-și asume și partenerii de 
dezvoltare, care au acordat toţi acești 
ani sprijin enorm, dar fără să ceara/
verifi ce implementarea reformelor 
respective în practică. De aceea, con-
siderăm că suportul acordat trebuie 
să fi e condiţionat și să vină doar în 
schimbul reformelor reale și nu doar 
declarate și celor mimate. Una din 
primele priorităţile fundamentale și 
cerinţe de reformare în raport cu au-
torităţile Republicii Moldova, trebuie 
să devină Descentralizarea și Refor-
ma administraţiei publice. Cu regret, 
trebuie să constatăm că sistemul de 
administraţie publică din Republica 
Moldova este extrem de centralizat și 
depășit. Acest sistem păstrează încă 
multe caracteristici al sistemului to-
talitar din Uniunea Sovietică. Consi-
derăm că fără o reformă profundă a 
sistemului de administraţie publică, 
prin instrumentul principal - des-
centralizarea, NICI o reformă din alt 
domeniu nu poate fi  realizată și avea 
succes. Degeaba partenerii noștri vor-
besc despre justiţie, luptă cu corupţia, 
reforme economice etc., daca NU are 
cineva să le implementeze. O altă 

problemă constituie acordarea asiste-
nţei fi nanciare doar prin intermediul 
guvernului central, fără implicarea 

unui cerc mai larg de actori și fără 
un mecanism efectiv de implementa-
re,c are să asigure controlul necesar 

privind utilizarea asistenţei date. Ex-
perienţa Republicii Moldova, demon-
strează că o astfel de abordare NU a 
fost cea mai reușită. Gradul înalt de 
politizare și corupţie (inclusiv poli-
tică), de regulă, a denaturat esenţa 
și efi cienţa asistenţei fi nanciare res-
pective. Un exemplu concret, în acest 
sens fi ind grantul României pentru 
reparaţia școlilor, care a fost distri-
buit în mare parte pe criterii politice, 
afectând și imaginea ţării donatoare. 
Sau, ceea ce s-a întâmplat cu gran-
tul Polonez pentru dezvoltarea agri-
culturii, care deja de câţiva ani nu 
poate fi  implementat efectiv și pentru 
administrarea căruia se luptă diverse 
forţe politice. Iată de ce, considerăm 
că mecanismul de acordarea a asis-
tenţei din partea ţărilor donatoare, 
inclusiv al României, trebuie urgent 
să fi e revizuit în 3 direcţia descentra-
lizării lui și implicării plenare și largi 
în acest proces a structurilor asocia-
tive ale APL și a societăţii civile cât 
din ţările donatoare, atât și din cele 
ale Republicii Moldova. De asemenea, 
credem că o soluţie în acest sens, ar fi  
crearea unor programe și fonduri de 
fi nanţare cu acces direct pentru au-
torităţile locale, cu asigurarea unui 
mecanism obiectiv și transparent de 
distribuire unde să participe pe baze 
paritare donatorii, autorităţile locale, 
centrale și societatea civilă.”

Cea de-a XIX-a sesiune ordinară a 
Adunării Generale a Asociaţiei Comu-
nelor din România a avut loc între 21 și 
24 februarie, curent.
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Deşi, conform Cărţii europene a au-
tonomiei locale, la care R. Moldova este 
parte, autorităţile locale benefi ciază de 
autonomie decizională, organizaţională, 
gestionară şi fi nanciară, aceste benefi cii 
nu sunt sufi ciente ca localităţile moldo-
veneşti să aibă o mai mare independe-
nţă fi nanciară. Din cele 50 de localităţi 
moldoveneşti, evaluate într-un studiu 
al IDIS „Viitorul” privind autonomia lo-
cală, doar una (mun. Chişinău) îşi asigu-
ră venituri sufi ciente pentru a acoperi 
toate cheltuielile. 

O BAZĂ FISCALĂ 
REDUSĂ

Potrivit studiului, autorităţile pu-
blice locale nu dispun de surse proprii 
de venit importante şi, ca urmare, nu 
pot soluţiona multe dintre problemele 
apărute. Impozitele şi taxele locale ge-
nerează sume mici, care reprezintă un 
procent redus din veniturile bugetelor 
locale. 

Chiar şi cu această bază fi scală re-
dusă, prin diferite iniţiative legislative, 
se acordă numeroase facilităţi şi înles-
niri (în special, în cazul impozitului pe 
bunurile imobiliare), ce o reduc şi mai 
mult. 

Drept urmare, veniturile primăriilor 
devin şi mai mici, dar totodată se pre-
judiciază şi echitatea fi scală prin favo-
rizarea unor agenţi economici sau cate-
gorii sociale. 

În plus, autorităţile locale nu dispun 
de drepturi şi pârghii pentru a infl uenţa 

contribuabilii în vederea achitării impo-
zitelor şi taxelor locale. 

NU EXISTĂ BUGETE 
CREDIBILE

În cazul localităţilor analizate, pla-
nifi carea fi nanciară este nesatisfăcătoa-
re, constată experţii. Valorile poziţiilor 
bugetare depăşesc sau sunt considera-
bil sub nivelul prognozat, având impact 
negativ pronunţat asupra dezvoltării 
economice locale. În consecinţă, pro-
cesul bugetar nu produce bugete cre-
dibile. La elaborarea bugetului local se 
aplică tehnici simpliste de prognozare 
a veniturilor şi cheltuielilor. Estimarea 
cheltuielilor se face în baza normative-
lor care, de cele mai dese ori, nu iau în 
calcul necesităţile reale ale localităţilor 
şi nu se ajustează la evoluţia infl aţiei şi 
alţi parametri macroeconomici. Lipsa 
de credibilitate a bugetului local este 
confi rmată şi de numărul de rectifi cări 
pe parcursul anului, în medie de nouă–
zece ori. Subestimarea şi supraestima-
rea veniturilor indică neajunsuri atât la 
prognozarea acestora, cât şi la mobiliza-
rea şi colectarea lor. 

NU AU AUZIT 
DE INVESTIŢII

În R. Moldova bugetele locale, nu 
doar cele analizate, sunt concepute 
pentru a exercita doar funcţia de fi na-

nţare a cheltuielilor curente şi funcţia 
de control asupra modului de cheltuire 
a resurselor bugetare. 

În consecinţă, cheltuielile investiţi-
onale deţin o pondere neînsemnată în 
totalul cheltuielilor bugetare, iar au-
torităţile publice locale nu au acces la 
instrumentele fi nanciare de natură in-
vestiţională. 

Ce-i drept, nici statul nu excelează 
la crearea unor astfel de instrumente, 
cum ar fi  obligaţiunile locale. În ţări-
le europene, o posibilitate de fi nanţare 
pentru autorităţile locale sunt obli-
gaţiunile, instrumente care permit au-
torităţii să împrumute de la populaţie 
bani cu dobândă. În R. Moldova, nici 
Chişinăul nu are această posibilitate 
din cauza lipsei unei pieţe de capital 
funcţionale.  

PROGNOZA FISCALĂ 
NU MERGE 
MAI DEPARTE 
DE UN AN 

În cazul localităţilor analizate în 
studiu, nu există prognoze fi scale mul-
tianuale. Prognoza fi scală este făcută 
anual. În plus, nu există legături între 
bugetele de investiţii şi estimările chel-
tuielilor pe termen mediu. Devizele de 
investiţii sunt elaborate separat de de-
vizele cheltuielilor curente şi, în conse-
cinţă, se produc devieri între indicatorii 
cheltuielilor curente. 

CHELTUIELILE 
PENTRU EDUCAŢIE, 
PE PRIMUL LOC

În structura cheltuielilor după clasi-
fi carea funcţională, ponderea decisivă o 
deţin cheltuielile pentru educaţie, adică 
întreţinerea instituţiilor de învăţământ. 
Prin urmare, cheltuielile primăriilor 
sunt acoperite din transferurile de la 
bugetul central. Autorităţile locale au 
potenţial fi nanciar modest pentru a-şi 
fi nanţa competenţele proprii, în special 
cele legate de întreţinerea şi dezvolta-
rea infrastructurii locale. 

Este probabil una din cauzele de 
bază ale actualei stări de fapt în ce pri-
veşte autonomia locală. Deşi în ultimii 
ani se implementează reforma relaţii-
lor inter-bugetare, aspectele legate de 
favorizarea fi nanciară a autorităţilor 
publice locale după criteriul politic sunt 
totuşi puternic pronunţate. De fapt, 
aceasta este o pârghie pe care partide-
lor moldoveneşti le place să le utilizeze, 
odată ajunse la putere. 

RECOMANDĂRILE 
EXPERŢILOR 

Pentru a mişca ceva în această di-
recţie, experţii propun dezvoltarea de 
către autorităţile publice locale, inclu-
siv la nivelul unităţilor administrati-
v-teritoriale, a instrumentelor moder-
ne de comunicare efi cientă. În plus, 
dezvoltarea dialogului cu comunitatea, 
elaborarea şi operaţionalizarea site-u-
lui primăriei, precum şi actualizarea lui 
permanentă. 

Totodată, este necesară asigurarea 
accesului deplin pentru public la prin-
cipalele informaţii bugetare: bugetul 
local, rapoartele privind executarea bu-
getului local, rapoartele de audit extern, 
contractele de achiziţii publice, precum 
şi asigurarea participării cetăţenilor la 
dezbaterea bugetului, buna organizare 
şi desfăşurare a audierilor publice. 

Identifi carea soluţiilor şi posibilităţi-
lor de a educa şi instrui cetăţenii din co-
munitate în domeniul dezvoltării loca-
le, bugetului local şi fi nanţelor publice 
locale. De asemenea, este recomandată 
dezvoltarea competenţelor funcţiona-
rilor şi specialiştilor locali şi depăşirea 
atitudinii formale la elaborarea bugete-
lor pe programe în bază indicatorilor de 
performanţă. 

„Pentru a fi  bine proiectată şi promo-
vată, descentralizarea fi nanciară nece-
sită existenţa unei baze informaţionale 
extinse, cel puţin, privind dezvoltarea 
economică şi socială a UAT. În acest 
sens, devine imperativă dezvoltarea 
statisticii naţionale ca aceasta să poată 
furniza indicatori şi informaţii oportu-
ne şi credibile legate de UAT”, se menţi-
onează în studiu.

Sursa: 
Ion CHIŞLEA, 
www.eco.md

DE CE R. MOLDOVA ESTE O ŢARĂ 
HIPERCENTRALIZATĂ?
DEŞI ESTE UN STAT MIC, R. MOLDOVA ESTE EXTREM DE CENTRALIZATĂ, 
PARTEA COVÂRŞITOARE A ECONOMIEI FIIND CONCENTRATĂ ÎN CHIŞI
NĂU. DREPT URMARE, DOAR CAPITALA ÎŞI ASIGURĂ VENITURI SUFICI
ENTE PENTRU A ACOPERI CHELTUIELILE. 
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MOMENT ISTORIC.MOMENT ISTORIC.

1000 DE PRIMARI DIN ROMÂNIA ȘI R. MOLDOVA 1000 DE PRIMARI DIN ROMÂNIA ȘI R. MOLDOVA 
SAU ÎNFRĂŢIT PENTRU A REALIZA PROIECTE COMUNE!

1000 de primari de pe ambele ma-
luri ale Prutului s-au reunit la Palatul 
Parlamentului din București în cadrul 
Conferinţei Reprezentanţilor Comuni-
tăţilor Locale din România și Republica 
Moldova. Astf el, în cadrul evenimen-
tului,    reprezentanţii comunităţilor 
locale au discutat despre opţiunile de 
înfrăţire, despre oportunităţile de co-
laborare și specifi cul proiectelor prin 
intermediul cărora pot fi  obţinute fi -
nanţări nerambursabile.

„Relaţia specială și privilegiată din-
tre România și Republica Moldova trebuie 
consolidată și la nivel descentralizat. Fra-
ternitatea între localităţi și între judeţe și 
raioane va deschide noi perspective pentru 
dezvoltare în domeniul economic, educaţi-
onal, cultural și sportiv, al administraţiei 
publice locale. Conectăm oamenii pentru a 
conecta statele”.

„Trebuie să construim Unirea în fi eca-
re zi. În perioada următoarea, România şi 
Moldova trebuie să-şi întărească partene-
riatul strategic. Primarii au un rol extrem 
de important. Înfrăţirea face puterea!”, a 
declarat primarul de București, Răzvan 
Sava.

În cadrul aceluiași eveniment s-a expri-
mat și primarul municipiului Chișinău, Do-
rin Chirtoacă:  “Pe lângă bugetele de 5-10 
ori mai mari ale primăriilor din România, 
acestea mai benefi ciază și de fonduri eu-
ropene cu ajutorul cărora se poate ajunge 
la dublarea bugetului localităţii. Pe lângă 
asta, mai sunt fondurile oferite de Guver-
nul României. Competenţele primarilor 
sunt de asemenea destul de incomparabi-
le – un primar din Moldova nu are dreptul 
să pedepsească pe cineva. La noi lucrurile 
au rămas ca pe vremea sovietică, nu au 
fost transferate competenţele la nivel lo-
cal. Cu toate acestea, primarii din Moldova 
se descurcă”, a spus Chirtoacă.

Astfel, fi ecare sat din R. Moldova și în 2-3 
ani rezultatele vor fi  cu totul diferite faţă 
de tot ce s-a investit în toate guvernele R. 
Moldova din 1990 încoace. Atunci când 
forţele proeuropene sunt într-o difi cultate 
fără precedent, iar forţele radicale proruse 
cresc ca pe drojdie, cel puţin susţinerea lor, 
pretind ei şi aşa arată şi în sondaje, ceea 
ce înseamnă că la următoarele alegeri 
parlamentare ne paşte un pericol foarte 
mare. Credibilitatea autorităţilor centrale 
este undeva la nivelul fi rului de iarbă din 
păcate. Lucrurile vor merge ireversibil spre 
integrarea europeană, indiferent ce va fi  la 
nivelul Guvernului Republicii Moldova. Că 
vor fi  alianţe, nu vor fi  alianţe, indiferent 
ce va fi  acolo, populaţia, la nivel local, va 
avea încredere în cuvântul spus de primar, 
dacă în fi ecare an, în următorii trei ani, se 
va reuşi fi nanţarea dezvoltării infrastruc-

turii, că anume aceasta este calea corectă”, 
a conchis acesta.

La rândul său, primarul de Cimișlia, 
Gheorghe Răileanu a specifi cat: ”În 1989, 
trecerea Prutului a fost un vis, părea de 
nerealizat. Consider că Unirea e ceva mis-
terios, un sentiment care ţine de protecţie, 
de apărare, de supravieţuire. Tendinţa 
spre comuiune este la fel de puternică ca 
și migraţia păsărilor. Republica Moldova 
este un melanj de etnii, dar testul principal 
este folclorul, Ștefan cel Mare, Eminescu. 
Unirea va fi  realizată de popor. Eu nu văd 
în partidele din Republica Moldova care să 
lupte pentru unire. Suntem în una din cri-
zele mari, dar acestea au capacitatea de a 
ne limpezi minţile. În criza actuală trebuie 
să materializăm oportunităţile deschise.” 

În urma întrunirii, primarii din Româ-
nia şi Republica Moldova au încheiat 450 

„DACĂ SUNT ÎNFRĂŢIRI, 
ACESTEA AR TREBUI SĂ 
FIE BUGETATE. CÂTE 100 
DE MII DE EURO PE AN 
PENTRU FIECARE LOCALI
TATE DIN MOLDOVA FACE 
MAI MULT DECÂT ZECILE 
DE MILIOANE DE EURO 
DATE AUTORITĂŢILOR 
CENTRAL!“

  Totodată, primarul, a venit și cu un în-
demn și către autorităţile din România și că-
tre autorităţile europene: “Chișinău este tot 
capitală, se descurcă ceva mai bine decât 
în teritoriu. Dacă sunt înfrăţiri, acestea 
ar trebui să fi e bugetate. Câte 100 de mii 
de euro pe an pentru fi ecare localitate din 
Moldova face mai mult decât zecile de mi-
lioane de euro date autorităţilor centrale. 



VOCEA
AUTORITĂŢILOR LOCALE

Buletin informativ
nr. 4 (31), 2016

21

de acorduri de înfrăţire între localităţile pe 
care le conduc, ceea ce reprezintă aproape 
trei ori mai mult decât cele semnate pe par-
cursul ultimilor 20 de ani.

Schimburi de experienţă în învăţământ 
sau în administraţia publică, stagii de pre-
gătire, relaţii directe între agenţii economici, 
campanii de interes cultural sunt angaja-
mente asumate prin acordurile de înfrăţire. 
Cum decurge un astfel de parteneriat a ex-
plicat Victor Stână, primar al comunei Gura 
Galbenei din raionul Cimişlia, înfrăţită cu 
localitatea Măgurele din judeţul Prahova.

”Deja avem în plan ca în această lună, 
cei mai buni elevi, cei mai buni olimpici 
din localitatea mea, Gura Galbenei, să fa-
cem o deplasare în comuna Măgurele şi tot 
aşa, pas cu pas, vom merge în continuare 
şi cu domeniul cultural şi cel sportiv şi zic 
că vom reuşi dacă vom dori”, a declarat Vic-
tor Stână.

Angela Ursachi, primara satului Mateuţi, 
raionul Rezina a spus: ”Acţiunea a fost or-
ganizată la gradul superlativ. Membrii de-
legaţiei moldoveneşti au rămas surprinşi 
de cele văzute şi trăite. Unii colegi care 
erau pentru prima dată în România spu-
neau că au venit cu unele şi pleacă cu ab-
solut alte impresii şi opinii. Din cauza ale-
gerilor locale generale din România, care 
vor avea loc pe 5 iunie, mulţi primari au 
lipsit de la conferinţă şi astfel nu au fost 
semnate o parte din actele de înfrăţire. Noi 
cu primarul comunei Valea-Seacă, judeţul 
Bacău, Ion Pravăţ, am semnat declaraţia 
de intenţie privind demararea procedu-
rii de înfrăţire dintre localităţile noastre. 
Sper că după 5 iunie c. vom continua acţi-
unile de înfrăţire a localităţilor noastre”.

Iar Ion Ionașcu, primarul comunei Cio-
câlteni, raionul Orhei, a adăugat la rândul 
său: ”Deși știam că într-o campanie elec-
torală energiile sunt orientate cu totul în 
altă parte, am dat curs cu plăcere invitaţi-
ei. Personal am reușit să închei acorduri de 

intenţie cu primari din judeţele Harghita, 
Brașov și Hunedoara. Am întâlnit colegi la 
Bucureşti, oameni primitori, dornici să ru-
pem graniţele și să depășim prejudecăţile.”

Primarul satului Ruseștii Noi din Ialo-
veni, care este deja înfrăţit cu trei localităţi 
din dreapta Prutului, crede că unirea este 
acum posibilă.

„Eu am 60 de ani și de atâta timp vre-
au unire, dar a fost o perioadă de stagnare 
continuă. Acum mi se pare mai aproape. 
Când mai văd că iniţiativa vine de la ti-
neri, am o mare bucurie. Cu sprijinul fi nan-
ciar al judeţului Dâmboviţa, vom construi 
o anexă nouă la grădiniţă. Proiectul valo-
rează 1,2 milioane de lei, iar partea româ-
nă va aloca în tranșe peste 800 de mii de 
lei. Pe 18 aprilie avem deja licitaţia pentru 
selectarea agentului economic care va con-
strui”, spune entuziasmat Pavel Codreanu.

„Am acceptat imediat”, recunoaște pri-
marul satului Fârlădeni, raionul Căușeni, 
Ion Gangan. După 12 ani în care nu mai 
vizitase România, bărbatul a rămas uimit 
de schimbările care s-au produs în dreapta 

Prutului. „Am două fi ice care au învăţat 
la Cluj și îmi povesteau multe. Acum am 
venit să văd cu ochii mei. Am vizitat câte-
va comune și impresiile sunt doar poziti-
ve. Au toată infrastructura necesară, apă, 
canalizare, drumuri asfaltate, instituţii 
sociale renovate. Putem avea și noi, dacă 
am benefi cia de fi nanţare europeană la fel 
ca ei”, afi rmă Gangan.

Acesta a făcut o comparaţie cu locali-
tatea Cumpăna din judeţul Constanţa, care 
are anual două milioane de euro pentru dru-

murile locale: „Noi, dacă avem un milion de 
lei, suntem fericiţi. Iată cu cât am rămas 
în urmă”, conchide primarul pe o notă pe-
simistă.

Ion Gangan a semnat la București și un 
acord de înfrăţire cu localitatea Rucăr din 
judeţul Argeș, pentru a putea obţine îm-
preună fi nanţare europeană pentru proiecte 
de infrastructură.

Întrebat dacă nu a fost certat de condu-
cerea partidului pentru gestul său, primarul 
ne-a tăiat-o scurt: „Pot să mă sune, că am 
un răspuns. Ne-am săturat de vorbe. Vrem 
fapte”.

Aceeași este și atitudinea primarului din 
Vărzăreștii Noi, Călărași, Grigore Moisei, care 
a mers la Congresul de la București pentru 
o „experienţă utilă”. Acesta este la un pas de 
a semna un acord de înfrăţire cu localitatea 
Dragoș Vodă din judeţul Călărași. Actele vor 
fi  semnate în timpul unei vizite ulterioare 
în dreapta Prutului. „Înainte de a deveni 
primar, am lucrat timp de 17 ani mașinist 
pe ruta feroviară Chișinău-București. Am 
văzut personal cum se dezvoltă satele din 
România. Cred că orice colaborare cu ei va 
fi  utilă. Acum am pus seminţele”, precizea-

ză Moisei.
Primarul nu se teme de eventuale pro-

bleme pe care le-ar putea avea ulterior la 
partid. „Eu sunt pentru o bună colaborare 
cu toată lumea. Uneori, vecinul e mai bun 
decât un frate. Eu nu mă vâr în chestii po-
litice, ci cobor la nivelul omului de rând, 
care așteaptă lucruri concrete și schim-
bări, indiferent de culoarea politică. Baro-
metrul sunt oamenii care apreciază orice 
proiect pentru dezvoltarea satului”, este 
convins Grigore Moisei.

Alexei Busuioc, primarul 
satului Capaclia, preşedinte 
al Asociaţiei primarilor din 
raionul Cantemir, a menţio-
nat: ”Conferinţa din Bucu-
rești a fost un lucru inedit, 
care nu s-a mai întâmplat 
nicăieri în Europa. Nici mă-
car Austria cu Germania 
și Cehia cu Slovacia, care 
au fost cândva împreună, 
nu s-au unit la astfel de 
evenimente. Azi nu se cu-
ceresc ţările cu tancuri, cu 
mici excepţii, ci cu punţi 
de legătură spirituale, eco-
nomice, sociale. Am simţit 
acum această unitate în-
tre primarii de pe ambele 
maluri ale Prutului. Dacă 
aceste acorduri de înfrăţi-
re care au fost semnate vor 
avea continuitate, cred că 
în trei-cinci ani vom asis-

ta la o modifi care de frontieră în Europa. 
Sunt primar și ar fi  normal să fi u statalist, 
dar vă spun sincer: dacă mâine-dimineaţă 
ar fi  un referendum pentru Unire, aș vota 
„pro””.

Vladislav Cociu, pr imar de Carahasani, 
a menţionat: ”Din numele Delegaţiei Con-
gresului Autorităţilor Locale din Mol-
dova (CALM) salut autorităţile publice 
locale de pe ambele maluri ale Prutului. 
Vin cu un mesaj de solidaritate și încu-
rajare pentru toată sufl area românească. 
Aducem sincere mulţumiri părţii române 
pentru iniţiativa de privilegiere a acelor 
comune sau orașe din Republica Moldo-
va care au înfrăţiri cu localităţi din Ţara 
mamă - România. Este benefi c faptul că 
se dorește stimularea cooperării la nivel 
local între România și Republica Moldova. 
Congresul Autorităţilor Locale din Româ-
nia și Republica Moldova este unica orga-
nizaţie care unește, consolidează și adu-
nă toţi primarii, indiferent de opţiunile 
politice, oferind o asistenţă considerabilă. 
În numai cinci ani de existenţă CALM –ul 
a dat dovadă de a fi  un Sindicat devotat 
al primarilor. Din 898 de primării din 
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Moldova circa 700 sunt membri CALM.  
Scopul principal al CALM –ului este des-
centralizarea și reforma administraţiei 
publice. Fără o descentralizare reală a 
sistemului de administraţie publică, fără 
demolarea verticalei puterii, fără o admi-
nistraţie locală independentă de factorul 
politic Republica Moldova va bate pasul 
pe loc în efortul de reformare și raliere 
la standarde europene.  CALM –ul a reu-
șit să încheie Acorduri de parteneriat cu 
Asociaţii din Letonia, Turcia, Bulgaria, 
Polonia, Cehia, Norvegia, Suedia, Estonia 
și alte Asociaţii, dar cea mai fructuoasă  
și productivă cooperare este înfrăţirea cu 
Asociaţia Comunelor din România (ACoR), 
condusă de Emil Drăghici. Ca rezultat al 
acestei cooperări între Asociaţia Comu-
nelor din România și Congresul Autori-
tăţilor Locale din Moldova în mai 2013 a 

fost creat Consiliul comun al Autorităţilor 
Locale din România și Republica Moldova. 
În prezent putem spune cu certitudine că 
datorită acestui parteneriat și prietenii 
extraordinare, sute de comunităţi loca-
le de pe ambele maluri ale Prutului au 
devenit mai aproape.Vă mulţumim mult 
tuturor celor care au stat la bazele orga-
nizării acestui eveniment de amploare. 
Avem speranţa și încrederea în lucruri 
frumoase ce vor include în sine multă dă-
ruire și sufl et pentru a distruge mrejele 
vitrige ale istoriei și de a da o șansă aces-
tui pămînt ”Basarabia” un viitor mai bun 
și mai luminos, alături de Ţara mamă.Vă 
dorim multă sănătate și succese tuturor 
în tot ceea ce faceţi, iar colegilor primari 
– mult succes la alegerile locale!”

Vicepreșdintele Asociaţiei Comunelor 
din România, primarul de Cumpăna, Ma-

riana Gâju, a dat citire celor mai importan-
te puncte din cele 12 ale Declaraţiei Apel, 
adoptată în unanimitate, în 22 mai 2015 la 
Alba Iulia, la Adunarea generală a Consiliu-

lui Autorităţilor Locale din România şi Re-
publica Moldova:

 art.2 - “Nutrim convingerea că anii 
ce vor mai fi  până când nu va mai fi  ace-
astă vremelnică şi injustă separaţie în 
două state vor fi  tot mai puţini, astfel 
încât unitatea noastră de acţiune să de-
termine existenţa unui singur guvern 
care să ne conducă idealurile noastre 
şi ale copiilor noştri în aceeaşi Uniune 
Europeană şi în totalitate sub aceleaşi 
simboluri naţionale.

 art. 9 – „Solicităm realizarea cât 
mai urgent cu putinţă a unei şedinţe 
comune a celor două Guverne la care să 
participe şi reprezentanţii Consiliului 

Autorităţilor Locale din România şi Re-
publica Moldova!”
 art. 12 – „Indiferent de voinţa ar-

bitrară şi interesele meschine ale unora 
sau altora, noi, ca cei mai legitimi re-
prezentanţi ai cetăţenilor din colectivi-
tăţile locale, reuniţi în Adunarea gene-
rală a Consiliului Autorităţilor Locale 
din România şi Republica Moldova, ne 
considerăm ceea ce în realitatea şi de 
veacuri şi suntem, fraţi şi surori, uniţi 
prin idealuri, uniţi prin limbă şi trico-
lor, uniţi în cuget şi-n simţiri!”

1000 DE PRIMARI DIN ROMÂNIA ȘI R. MOLDOVA 
SAU ÎNFRĂŢIT PENTRU A REALIZA PROIECTE COMUNE!
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1000 DE PRIMARI DE PE AMBELE MALURI ALE PRUTULUI 
S-AU UNIT ÎMPOTRIVA BIROCRAŢIEI! S-AU UNIT ÎMPOTRIVA BIROCRAŢIEI! 

450 DE ACORDURI DE ÎNFRĂŢIRE 
AU FOST SEMNATE LA BUCUREȘTI!
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Ziarul este tipărit la tipografi a s.c. “Polisan-Service” S.R.L.

Congresul Autorităţilor Locale din Moldova (CALM) anunţă lansarea serviciului de 
consultanţă în domeniul fi nanţelor publice locale pentru autorităţile administraţiei pu-
blice locale (APL) ale comunităţilor membre ale CALM.

În cadrul serviciului, membrii CALM vor benefi cia de consultanţă și asistenţă în următoarele 
domenii:  
elaborarea și adoptarea bugetelor locale,  inclusiv elaborarea bugetelor locale bazate pe programe 

și performanţă;
elaborarea analizelor și previziunilor economico-fi nanciare;
efectuarea estimării bazei fi scale;
identifi cării noilor surse ale bugetului locale;
managementul efectiv al resurselor și fi nanţelor locale; 
implicarea cetăţenească și consultarea publică a bugetului local;
aspecte juridice în cadrul procesului de elaborare, adoptare și implementare a bugetului local etc.;
implementarea serviciului ”sfatul unui coleg experimentat” sau ” răspuns rapid”; 
alte domenii conexe procesului bugetar și fi nanţelor publice locale.   

În dependenţă de specifi cul și complexitatea solicitărilor, serviciile vor fi  prestate în urmă-
toarele forme: 

- prin intermediul telefonului,  e-mail și altor mijloace de comunicare electronică;
- direct la ofi ciul CALM, conform unui orar prestabilit de serviciu între experţi;
- cu ieșirea experţilor în teritoriu;
- prin asigurarea accesului la materiale (publicaţii), baze de date, librărie on-line, website etc.;
- prin elaborarea la cerere sau din ofi ciu a  avizelor, opiniilor, notelor informative etc.;
- în grup sau individual.

Pentru a adresa solicitările în domeniul fi nanţelor publice locale, membrii CALM sunt rugaţi 
să contacteze ofi ciul CALM la tel. 022- 213235/022-223509 sau e-mail: info@calm.md. 

        
         Cu cele mai bune urări de bine,

Secretariatul CALM

ANUNŢ SERVICII DE CONSULTANŢĂ ȘI ASISTENŢĂ 
ÎN DOMENIUL FINANŢELOR PUBLICE LOCALE

1000 DE PRIMARI DE PE AMBELE MALURI ALE PRUTULUI 
S-AU UNIT ÎMPOTRIVA BIROCRAŢIEI! S-AU UNIT ÎMPOTRIVA BIROCRAŢIEI! 

450 DE ACORDURI DE ÎNFRĂŢIRE 
AU FOST SEMNATE 
LA BUCUREȘTI!


